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T radycj¹ jest, ¿e nowy rok kalendarzowy inaugurujemy
Koncertem Noworocznym w Auli UAM. Koncert jest
wydarzeniem, które gromadzi liczn¹ widowniê. 12 stycz-

nia o godz. 19.00 uniwersytecka aula zape³ni³a siê t³umnie
przyby³ymi mi³oœnikami muzycznego powitania 2009 roku.
Koncert poprzedzi³y ¿yczenia sk³adane ca³ej spo³ecznoœci UAM
przez rektora, prof. dr. hab. Bronis³awa Marciniaka.  Koncert
Noworoczny mia³ w tym roku nieco inny charakter. 

Pierwsza czêœæ zatytu³owana Astor Piazzolla, czyli „Le grand
tango” poœwiêcona by³a pamiêci Astora Piazzolli, kompozytora
tanga argentyñskiego, wirtuoza bandoneonu, zmar³ego 
4 lipca 1992 r. w Buenos Aires. Wraz z orkiestr¹ kameraln¹
UAM pod dyrekcj¹ Aleksandra Grefa oraz Chórem Kameralnym
UAM pod dyrekcj¹ Krzysztofa Szydzisza wyst¹pi³ goœæ specjalny,
wirtuoz bandoneonu i akordeonu Wies³aw Prz¹dka. Przerwy
miêdzy utworami wype³nia³ komentarz Andrzeja Chylewskiego,
przerywany multimedialn¹ prezentacj¹ s³ów samego Astora

Piazzolli.  Utwory Astora Piazzolli takie jak „Five tango sensa-
stions” na bandoneon i orkiestrê smyczkow¹ czy „La muerte del
angel” (opr. Liliana Cangiano)  zachwyca³y zgromadzon¹ w auli
publicznoœæ. 

W drugiej czêœci koncertu zatytu³owanej Karnawa³ z Chórem
Akademickim wyst¹pi³ Chór Akademicki UAM pod dyrekcj¹
Jacka Sykulskiego wraz z goœæmi specjalnymi Nwoko Ebenezer
- Ebi - wokal oraz Krzysztof Dys - fortepian. Wystêp by³ iœcie 
karnawa³owy, opatrzony rekwizytami takimi jak rewolwery do
„William tell overture” (G. Rossini, opr. J. Eschliman) czy tañcem 
w przekomicznym wykonaniu „Jožin z bažin” (I. Mladek, 
opr. J. Sykulski). Publicznoœæ porwa³ weso³y wir aran¿acji
utworów, artystów nagradzano gromkimi brawami. 

Ten niezwyk³y wieczór przygotowany przez trzy uniwersy-
teckie zespo³y zachwyca³ i bawi³, a dŸwiêki muzyki zostan¹ 
na d³ugo w naszej pamiêci. 

Marta Dzionek

Koncertowy Nowy Rok
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Otwarcie wystawy fotogramów 

4 } Kalendarium

5 } Po nowemu
Pierwsza obrona doktoratu przez Internet
w Instytucie Filologii Romañskiej 

6 } W roku astronomiI
Odkryj Wszechœwiat dla siebie 
- rozmowa z prof. Edwinem Wnukiem,
przewodnicz¹cym Polskiego Towarzystwa 
Astronomicznego 

8 } Konferencje i programy
O kapitale spo³ecznym w edukacji… 

10 } Fundacja uam wyró¿ni³a

11 } W spo³eczeñstwie
Rozmowa z prof. dr hab. Ann¹ Izabel¹
Brzeziñsk¹, kierownikiem Zak³adu 

Psychologii Socjalizacji i Wspomagania
Rozwoju Instytutu Psychologii UAM 

12 } Dla przysz³oœci
Jak przejdziemy 
do ery ekologii 2050 

13 } Nasz Uniwersytet
Nominacje profesorskie

14 } Wytyczanie drogi
Myœleæ strategicznie

15 } Nasz Uniwersytet
Przysz³oœæ uczelni to doktoranci

16 } Jakoœæ ¿ycia
Pracujemy na rzecz regionu 

17 } Nasz Uniwersytet
Czwarta wycieczka integracyjna 
studentów Socratesa UAM 

18 badania
Klasztor cysterski w L¹dzie powoli 
ods³ania swoje tajemnice 

21 ksi¹¿ka
W rocznicê jedynego udanego Powstania

22 nasz Uniwersytet
Jak znaleŸæ Uniwersytet, 
nie wychodz¹c z domu...

25 Spitsbergen z bliska
Z dziennika wprawy 
prof. Jerzego Fedorowskiego 

• Otwarcie wystawy fotogramów dokumentuj¹cych pobyt studentów
specjalnoœci ROZWÓJ REGIONALNY na praktykach zawodowych w Insty-
tu-cjach Unii Europejskiej w Brukseli odby³o siê 9 stycznia w gmachu Wydzi-
a³u Nauk Geograficznych i Geologicznych UAM.

Wystawa przedstawia przebieg trzytygodniowych praktyk studentów
unikalnej (obok SGGW w Warszawie i Akademii Rolniczej w Krakowie)
specjalnoœci rozwój regionalny na kierunku gospodarka przestrzenna
(Instytut Geografii Spo³eczno-Ekonomicznej i Gospodarki Przestrzennej
UAM). Projekt powo³ania specjalnoœci powsta³ na wniosek Ministerstwa
Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego i jest finansowany przez Narodowy Fun-
dusz Ochrony Œrodowiska i Gospodarki Wodnej. Patronat nad realizacj¹
obj¹³ Urz¹d Marsza³kowski Województwa Wielkopolskiego, który te¿
w³¹czy³ siê w proces kszta³cenia. - Praktyki mogliœmy zrealizowaæ dziêki
dofinansowaniu z Narodowego Funduszu Ochrony Œrodowiska - mówi³ w
rozmowie z nami dr Pawe³ Churski. - Realizujemy ciekawy unikalny projekt
kszta³cenia, ³¹cz¹c praktykê z teori¹, czyli uczymy nie jak byæ powinno, ale
pokazujemy, jak jest i co robiæ, aby by³o tak, jak byæ powinno. 

W trakcie pobytu studenci uczestniczyli m.in. w ogólnoeuropejskiej
imprezie organizowanej przez Komitet Regionów, w tym w ponad 
200. warsztatach, a tak¿e mieli okazjê zapoznaæ siê z prac¹ 
m.in. Parlamentu i Komisji Europejskiej. 

Wystawa potrwa do koñca stycznia. Zainteresowanych zapraszamy do
holu budynku przy Bibliotece Wydzia³owej na I piêtrze (ul. Dziêgielowa 27).
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Najlepszy popularyzator? Prof. Nawrocik!
Znaj¹ go setki ludzi: uczniów, studentów, nauczycieli. Prof.
Wojciech Nawrocik z Wydzia³u Fizyki UAM s³ynie z tego, ¿e
potrafi wyt³umaczyæ wszystko i ¿e zawsze ma pod rêk¹
jakieœ proste pomoce naukowe, które maj¹ ilustrowaæ prob-
lemy, które t³umaczy. Jest niezwykle cierpliwy i niewiedzê
s³uchaczy uwa¿a za wyzwanie, a nie powód do irytacji.
Prawdziwie kocha fizykê i uwa¿a, ¿e poznawanie jej ka¿de-
mu powinno sprawiaæ intelektualn¹ radoœæ, co widaæ w
czasie jego licznych wyk³adów otwartych. Ma jeszcze 
tê wa¿n¹ cechê, ¿e bardzo cieszy siê z osi¹gniêæ innych (jeœli,
oczywiœcie, s¹ to osi¹gniêcia z fizyki!). Jest nie tylko organi-
zatorem, ale i entuzjast¹ „Fizyki na Scenie” i „Nauk Przyrod-
niczych na Scenie”, dlatego polskie fina³y tych miêdzynaro-
dowych konkursów odbywaj¹ siê w Poznaniu, œci¹gaj¹c
t³umy m³odzie¿y i zachêcaj¹c j¹ do eksperymentowania. 
Prof. Wojciech Nawrocik zosta³ laureatem ogólnopolskiego
konkursu na najlepszego popularyzatora nauki. Ten bardzo
presti¿owy konkurs organizuje serwis naukowy PAP i Mini-
sterstwo Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego. MAJ

• Poznañ zwyciê¿y³ w rankingu portalu Students.pl. Stolica
Wielkopolski zosta³a uznana za najlepsze miasto do studiowania.
U¿ytkownicy serwisu, którzy wziêli udzia³ w plebiscycie ocenili
atmosferê studiowania, mo¿liwoœci spêdzania wolnego czasu,
koszty utrzymania w oœrodkach akademickich, ofertê kulturaln¹
i rozrywkow¹, a tak¿e komunikacjê miejsk¹. Bior¹c pod uwagê
te wszstkie kryteria, Poznañ pokona³ konkurentów. 

• Nadzwyczajne posiedzenie Senatu oraz Rady Wydzia³u Prawa
i Administracji poœwiêcone uczczeniu pamiêci zmar³ego w dniu
18 paŸdziernika 2008 r. prof. dr. hab. Andrzeja Chobota odby³o
siê 22 grudnia w Ma³ej Auli UAM. 

Podczas IV zwyczajnego posiedzenia Senatu, 22 grudnia, Senat
powo³a³ przedstawicieli UAM do Rady U¿ytkowników Poz-
nañskiego Centrum Superkomputerowo-Sieciowego oraz raty-
fikowa³ umowy zawarte pomiêdzy Uniwersytetem 
im. Adama Mickiewicza a York University w Toronto (Kanada). Pon-
adto Senat wyrazi³ zgodê na zmiany w strukturze organizacyjnej: 

- na Wydziale Filologii Polskiej i Klasycznej utworzone zosta³y
Pracownia Badañ Literatury i Kultury Niezale¿nej oraz Pracownia
Historii i Teorii Widowisk, 

- na Wydziale Teologicznym Zak³ad Nauk Biblijnych przekszta³-
cony zosta³ w Zak³ad Egzegezy Starego i Nowego  Testamentu
oraz Zak³ad Teologii Biblijnej. 

• 18 grudnia w holu Biblioteki Uniwersyteckiej otwarta zosta³a
wystawa pt.: „Powstanie wielkopolskie 1918-1919” prezentu-
j¹ca czêœæ niepublikowanej kolekcji pamiêtników i wspomnieñ
uczestników powstania. 

• W niedzielê 21 grudnia w Bazylice Archikatedralnej odby³a siê
kolejna prezentacja z cyklu Verba Sacra. Tym razem mo¿na by³o
wys³uchaæ fragmentów Ksi¹g Królewskich (przek³ad - Biblia
Paulistów) w interpretacji Andrzeja Ferenca. Komentarz do tek-
stu wyg³osi³ ks. dr Miros³aw Jasiñski, biblista z Prymasowskiego
Seminarium Duchownego w GnieŸnie. 

• „Miasto w perspektywie onomastyki i historii” - konferencja 
z udzia³em goœci zagranicznych odby³a siê w dniach od 5 do 7
stycznia. Organizatorem przedsiêwziêcia by³a: Pracownia Ono-
mastyczna Zak³adu Gramatyki Wspó³czesnego Jêzyka Polskiego

i Onomastyki UAM we wspó³pracy z Wydzia³em Filozoficzno-
Filologicznym, Komisj¹ Jêzykoznawcz¹ Poznañskiego
Towarzystwa Przyjació³ Nauk oraz Archiwum Pañstwowym 
w Poznaniu i Archiwum Archidiecezjalnym w Poznaniu. 

Do udzia³u w konferencji zaproszeni zostali filologowie, his-
torycy, archiwiœci, ale równie¿ przedstawiciele innych dyscyplin
humanistycznych. W polu zainteresowañ uczestników znalaz³y
siê zagadnienia zwi¹zane z szeroko rozumianym
nazewnictwem miejskim, sytuuj¹ce siê na przeciêciu nauk 
filologicznych i historycznych.

• W ramach projektu „Agamben” 9 stycznia w Sali Œniadeckich
Collegium Maius odby³ siê wyk³ad prof. Tomasza Polaka pt.
„Medializacja i pragmatyzacja instytucji”. Organizatorami
wyk³adu byli Pracownia Pytañ Granicznych UAM oraz „Krytyka
Polityczna”. 

JU¯ WKRÓTCE:
• W ramach cyklu wyk³adów otwartych na Wydziale Biologii 
pt: „Powtórka przed matur¹” w najbli¿szym czasie odbêd¹ siê
nastêpuj¹ce wyst¹pienia:

29 stycznia prof. dr hab. Czes³aw B³aszak wyg³osi wyk³ad
„Pierwotniaki. Rewolucja w Systematyce”;

5 marca dr Szymon Konwerski przedstawi: „Ziemia - planeta
owadów. Podstawowe wiadomoœci z zakresu Entomologii”. 

Prezentacje odbywaj¹ siê o godz. 16.30 w Collegium Biologi-
cum. Towarzyszy im konkurs wiedzy biologicznej „Biologiczna
Ekstra-Klasa”, dotycz¹cy zagadnieñ przedstawianych w trakcie
kolejnych spotkañ. Zwyciêzcy kolejnych edycji konkursu zmierz¹
siê w Wielkim Finale, który odbêdzie siê podczas 
XII Poznañskiego Festiwalu Nauki i Sztuki w maju 2009 roku. 

• Pracownia Pytañ Granicznych zaprasza w styczniu na
nastêpuj¹ce wyk³ady: 

- 21 stycznia dr Maria Solarska z Instytutu Historii UAM
wyg³osi wyk³ad pt. „Czy historia kobiet rewolucjonizuje dyskurs
historyczny?”. 

- 28 stycznia dr Teresa Œwiêækowska z Instytutu Informacji
Naukowej i Studiów Bibliologicznych UW wyg³osi wyk³ad pt.
„Kobiety w œwiecie technologii cyfrowych. Po¿ytki i k³opoty
p³yn¹ce z wykorzystania kategorii gender”. Wyk³ad bêdzie
poœwiêcony feministycznym analizom sytuacji kobiet w œwiecie
zaawansowanych technologii informacyjnych. 

SPOTKANIE NOWOROCZNE SAUP 
• Stowarzyszenie Absolwentów Uniwersytetu w Poznaniu
rozpocznie 2009 rok… BALEM MASKOWYM. Tradycyjnie
Zarz¹d SAUP zaprasza wszystkich Cz³onków na spotkanie
noworoczne w Teatrze Wielkim. Tym razem w niedzielê 
15 lutego 2009 r., o godz. 19.00, wspólnie obejrzymy w³osk¹
operê „Bal maskowy” Giuseppe Verdiego. 

Bilety na ten spektakl s¹ do nabycia od 5 stycznia w ulgo-
wej cenie 35 z³ dla okazicieli legitymacji cz³onkowskiej SAUP. 

Bezpoœrednio po spektaklu odbêdzie siê spotkanie Absol-
wentów przy lampce wina w operowej Palarni. 

Legitymacje cz³onkowskie (przygotowane dla wszystkich
osób op³acaj¹cych sk³adki) s¹ do odebrania w siedzibie SAUP
- pokój 317 w gmachu Collegium Minus przy ul. Wie-
niawskiego 1, gdzie dy¿ury pe³ni¹ przedstawiciele Zarz¹du we
wtorki od 16.00 do 18.00 i w czwartki od 11.00 do 13.00. 

K a l e n d a r i u m
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Doktorantka Nelli Przybylska pisa³a pracê doktorsk¹ 
na temat ascezy s³owa w pismach Simone Weil 
w ramach systemu co-tutelle w Poznaniu i w Pary¿u. 

Jej promotorem po stronie francuskiej by³ profesor Eric Marty
(Lettres, Arts et Cinéma Université Paris VII), zaœ po stronie 
polskiej profesor Miros³aw Loba (Instytut Filologii Romañskiej
UAM). Kiedy okaza³o siê, ¿e bardzo trudno bêdzie zebraæ
miêdzynarodow¹ komisjê w jednym miejscu i w jednym czasie,
podjêta zosta³a decyzja o przeprowadzeniu obrony doktorskiej
w formie wideokonferencji. Zorganizowanie transmisji interne-
towej okaza³o siê jednak przedsiêwziêciem doœæ skompli-
kowanym, gdy¿ nasza uczelnia nie posiada jeszcze sprzêtu,
pozwalaj¹cego zapewniæ przekaz obrazu i dŸwiêku w dwóch
kierunkach. By zabezpieczyæ pewne i wysokiej jakoœci po³¹cze-
nie, konieczne okaza³o siê wypo¿yczenie sprzêtu polycom,
który u¿ywany jest przy tego rodzaju wydarzeniach. Mimo
pewnego niepokoju, jaki towarzyszy³ wszystkim przed obron¹,
wideokonferencja przebieg³a bardzo sprawnie. Na ekranie
obok obrazu, komisji w Pary¿u (Martin Rueff, Emmanuel Gabellieri),
mo¿na by³o zobaczyæ za pomoc¹ podgl¹du, jak widziana jest
komisja polska (Ma³gorzata Kowalska, Jerzy Lis). W trakcie
wideokonferencji, która odby³a siê 9 stycznia 2009 roku, Nelli
Przybylska mog³a spontanicznie opowiadaæ na zadawane jej
pytania, a komisja swobodnie dyskutowaæ na temat rozprawy
i przebiegu obrony. Technika w niczym nie przeszkodzi³a 
doktorantce, jury bardzo wysoko oceni³o zarówno pracê, jak 

i obronê i przyzna³o jej najwy¿sz¹ w skali francuskiej ocenê.
Gratulacje sk³ada³a publicznoœæ paryska i poznañska. 

Obrona doktoratu przez Internet nie stanie siê pewnie
powszechn¹ praktyk¹, niemniej wideokonferencja pokaza³a,
jakie mo¿liwoœci otwieraj¹ wspó³czesne sposoby komunikacji 
i nowoczesny sprzêt: wysokiej jakoœci po³¹czenie mo¿na wyko-
rzystywaæ do prowadzenia wspólnych seminariów magister-
skich i doktoranckich, konferencji, warsztatów. Zakup takiego
sprzêtu dla UAM staje siê piln¹ koniecznoœci¹. loba

Wgrudniu 2008 r. w Collegium Minus (w holu przed
Ma³¹ Aul¹) eksponowana by³a wystawa plastyczno-
fotograficzna pt. „Poka¿ mi swój œwiat - poka¿ mi

swoj¹ szko³ê”.
Wystawa prezentuje efekty warsztatów edukacyjnych, prowa-

dzonych wœród dzieci z ludu Dogonów w Mali. Wspomniane warsz-
taty stanowi³y jedno z dzia³añ szerzej zakrojonego projektu (pod tym
samym tytu³em), realizowanego przez pracowników naukowych 
i studentów Instytutu Etnologii i Antropologii Kulturowej UAM.
Unikatowy i pionierski w swych za³o¿eniach projekt ³¹czy cele pomo-
cowe, edukacyjne i poznawcze, a wspó³finansowany jest w ramach
programu polskiej pomocy zagranicznej Ministerstwa Spraw
Zagranicznych RP w 2008 roku.

Projekt - którego czêœci¹ jest wspomniana wystawa - integruje
naukowców oraz praktyków-dydaktyków ró¿nych poziomów
edukacji narodowej - Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w
Poznaniu oraz I Liceum Ogólnokszta³c¹ce im. Karola
Marcinkowskiego w Poznaniu. 

Obejmuje on zró¿nicowane dzia³ania edukacyjne, m.in.:
- warsztaty plastyczne w Mali, 
- pakiet edukacyjny (zawieraj¹cy m.in. scenariusze lekcji, filmy

i prezentacje dla nauczycieli gimnazjów i liceów ogólno-
kszta³c¹cych),

- szkolenia dla nauczycieli itp.

Na prezentowanej w Collegium Minus wystawie przedsta-
wiono prace plastyczne dzieci afrykañskich (pozyskane podczas
warsztatów edukacyjnych w Mali) oraz dokumentacjê
fotograficzn¹ ukazuj¹c¹ kontekst kulturowy, warunki ¿ycia,
pracy i nauki ich autorów.

Zebrana dokumentacja - której zaledwie cz¹stkê zaprezen-
towano na wystawie - s³u¿y realizacji zasadniczego celu projektu,
jakim jest kszta³towanie w polskim spo³eczeñstwie akceptacji
dla pomocy rozwojowej na rzecz krajów rozwijaj¹cych siê.

Ryszard Vorbrich 
Koordynator projektu

„Poka¿ mi swój œwiat” - projekt badawczy 

Pierwsza obrona doktoratu 
przez Internet w Instytucie 
Filologii Romañskiej 

To by³a pierwsza w historii Uniwersytetu i prawdopodobnie jedna 
z pierwszych Polsce obrona doktoratu na odleg³oœæ za pomoc¹ Internetu.
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••Rok 2009 jest Miêdzynarodowym 
Rokiem Astronomii. W Wielkopolsce
zosta³ zainaugurowany Pana wyk³adem
otwartym w dniu 7 stycznia. Nale¿y Pan
do kierowanego przez dr. Stanis³awa
Bajtlika Komitetu, organizuj¹cego
obchody tego roku w Polsce. 
A wiêc, co nas czeka? 
- Otwarcie ogólnopolskie odbêdzie siê 19

lutego w mieœcie Kopernika - w Toruniu, gdzie
zostanie ods³oniêty pomnik planetoidy. Has³o
tego roku brzmi „Odkryj Wszechœwiat dla
siebie”, a wiêc chcemy, ¿eby jak najwiêcej ludzi
„spojrza³o w niebo”. Najbardziej ucieszymy
siê, gdy ten rok bêdzie obchodzony na wielu
mniejszych, lokalnych imprezach, dotrze do

szkó³, do ma³ych miejscowoœci, do wielu ludzi,
nawet do tych, którzy na co dzieñ nie intere-
suj¹ siê astronomi¹.

••Pana wyk³ad poœwiêcony by³ m.in.
obserwacjom Galileusza. 
- Galileusz 400 lat temu po raz pierwszy

u¿y³ teleskopu do obserwacji nieba, co
rozpoczê³o now¹ erê odkryæ astronomicznych,
bo dot¹d obserwowano niebo tylko „go³ym
okiem”. U¿ywaj¹c teleskopu, Galileusz odkry³
m.in. ksiê¿yce Jowisza czy fazy Wenus. Dziœ,
oczywiœcie, instrumenty i metody obserwacji
s¹ nieporównywalnie doskonalsze, ale jednak
pocz¹tek da³ w³aœnie Galileusz. Jednym z
punktów programu obchodów œwiatowego
Roku Astronomii jest „100 Godzin Astronomii”
w dniach 2-5 kwietnia, kiedy do milionów
ludzi na œwiecie dotrze galileoskop, czyli
teleskop taki, jakiego w³aœnie u¿ywa³ Galileusz.

••Bêdzie mo¿na spojrzeæ w niebo jego
oczami. Jednak co to znaczy, ¿e „dotrze”? 
- Sposobu dystrybucji galileoskopu w Polsce

jeszcze nie uzgodniliœmy. Jest bardzo tani 
i chcielibyœmy, aby nie zarabiali na nim poœred-
nicy. „100 Godzin…” to program popu-
larnonaukowy, ale bêd¹ tak¿e wa¿ne dla
naukowców wydarzenia, takie jak wrzeœniowy

Ogólnopolski Zjazd Astronomiczny. Rok
zostanie zakoñczony w Warszawie miêdzyna-
rodow¹ konferencj¹, na której po raz pierwszy
zostanie przyznany Medal im. prof. Bohdana
Paczyñskiego, najwybitniejszego astronoma
polskiego, kandydata do Nagrody Nobla.

••Mówi Pan, ¿e najbardziej uciesz¹
astronomów te imprezy, które odbêd¹
siê w mniejszych oœrodkach. Sk¹d
mo¿na czerpaæ inspiracjê? 
- Codziennie odbieram kilka maili od osób,

które chcia³yby coœ zorganizowaæ z okazji
Roku. Zapraszamy szczególnie wszystkie
szko³y i s³u¿ymy im pomoc¹. Odzywaj¹ siê te¿
samorz¹dy. Urz¹d Miasta w Lesznie chce z
wie¿y ciœnieñ zrobiæ obserwatorium astro-
nomiczne. Podobne pomys³y maj¹ samorz¹dy
w Lesznie i w Zb¹szyniu - Zb¹szyñ ju¿ z³o¿y³
wniosek do Unii Europejskiej o dofinan-
sowanie. Moim zdaniem, to bardzo ciekawy
sposób na wykorzystanie tych piêknych wie¿.
Kontakt i inspiracjê mo¿na znaleŸæ na stronie
http://www.astronomia2009.pl. Tam te¿
mo¿na znaleŸæ pod has³em „wydarzenia na
niebie” kalendarz, w którym jest opisane
wszystko to, co danego dnia mo¿na zobaczyæ
na niebie. Zapraszam wszystkich do korzysta-
nia i odkrycia Wszechœwiata dla siebie.   

Poczêstunek i degustacja krymskich win
zakoñczy³y 25 listopada konferencjê
naukow¹ „Wspó³czesny Krym - Ukraina,

Rosja, Tataria, czy...?”. To kolejna impreza 
zorganizowana przez Ko³o Naukowe Instytutu
Wschodniego UAM. Pierwotny pomys³ by³
mniej ambitny - wyjaœnia Maciej Pietruszewski,
przewodnicz¹cy Ko³a. Planowaliœmy zorgani-
zowanie Dnia Krymskiego, maj¹cego popu-
laryzowaæ kulturê i historiê tego regionu. 
Jednak doœæ szybko znaleŸliœmy prelegentów,
którzy mieli znacznie wiêcej do powiedzenia.
Wœród zaproszonych goœci znaleŸli siê pra-
cownicy naukowi UAM, przedstawiciele Biura
Bezpieczeñstwa Narodowego oraz wyk³a-
dowcy Uniwersytetu Szczeciñskiego i Wy¿szej
Szko³y Nauk Humanistycznych i Dziennikar-
stwa w Poznaniu. 

Konferencjê otworzy³ Konrad Zasztowt,
analityk BBN, który przybli¿y³ problematykê
wewnêtrznych napiêæ etnicznych, z którymi
zmagaj¹ siê mieszkañcy pó³wyspu. Tematyka
ta jest niezwykle aktualna w œwietle sierp-

niowych wydarzeñ na Kaukazie. Jako obszar
zamieszkany w du¿ej mierze przez ludnoœæ
rosyjskojêzyczn¹, Krym jest regionem, który
mo¿e staæ siê dla Ukrainy tym, czym dla Gruzji
jest Po³udniowa Osetia czy Abchazja. 
O podobieñstwach i ró¿nicach w sytuacji
Gruzji i Ukrainy opowiada³ dr Jakub Koralewski
z WSNHiD. 

S³uchacze, wœród których przewa¿ali stu-
denci i pracownicy UAM, mogli poznaæ
równie¿ rosyjski punkt widzenia problemu
przynale¿noœci terytorialnej Autonomicznej
Republiki Krymu. Przedstawi³a go dr Veronika
Belaeva z Uniwersytetu Szczeciñskiego,
wskazuj¹c na du¿y sentyment obywateli Fe-
deracji Rosyjskiej do przekazanego Ukrainie
pó³wyspu. Dla równowagi spojrzenie
Ukraiñców, przybli¿y³ dr Grzegorz Skrukwa
reprezentuj¹cy tê sam¹ uczelniê. Nie zapom-
niano tak¿e o Tatarach Krymskich i wyz-
nawanym przez nich Islamie, o którym
opowiada³ dr Mariusz Marszewski z UAM.
Konferencjê zakoñczy³a mgr Marta ¯akowska

z UAM, która poruszy³a tematykê to¿samoœci
lokalnych Rosjan.

- Mieliœmy kilka pomys³ów - opowiada Marek
Korcz, sekretarz KN IW - pañstwa Nadba³tyckie,
Obwód Kaliningradzki, Azerbejd¿an lub Krym. 
I na tym ostatnim stanê³o, chocia¿ dyskusja
by³a doœæ za¿arta - wyjaœnia z uœmiechem. 
- Pracy przy takim przedsiêwziêciu zawsze jest
sporo, ale daje to du¿¹ satysfakcjê - dodaje
Tomek, cz³onek Ko³a. Zapytani, dlaczego to
robi¹, odpowiadaj¹ podobnie. Chc¹ rozwijaæ
pasjê, spotykaæ interesuj¹cych ludzi lub
zwyczajnie, by nie byæ biernym. - Zawsze
mo¿emy liczyæ na wsparcie w³adz naszego Insty-
tutu. Nie wszêdzie jest to tak proste - konstatu-
je Piotr Oleksy, zastêpca przewodnicz¹cego.
Podkreœla jednoczeœnie, ¿e wynika to w du¿ej
mierze z rozmiarów Instytutu Wschodniego.
Na wydzia³ach licz¹cych kilka tysiêcy studen-
tów znacznie trudniej o bezpoœredni kontakt
miêdzy studentami a wyk³adowcami. Œwiado-
moœæ wsparcia bardzo motywuje - podkreœla.
A na brak motywacji Ko³o Naukowe IW nie

Krym - s³oñce, wino... i problemy?

Odkryj Wszechœwiat dla siebie
Z prof. Edwinem Wnukiem,
przewodnicz¹cym Polskiego Towarzystwa 
Astronomicznego rozmawia Maria Rybicka

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I



mo¿e narzekaæ. Ka¿dego roku jego
cz³onkowie organizuj¹ miêdzynarodow¹ kon-
ferencjê poœwiêcon¹ problematyce Wschodu,
rozumianego jako terytorium by³ego Zwi¹zku
Radzieckiego. Jej ostatnia, ósma ju¿, edycja,
dotyczy³a to¿samoœci narodowej na obszarze
postradzieckim. Ta odbywaj¹ca siê w maju
impreza, to sztandarowe wydarzenie dla
wszystkich bior¹cych udzia³ w pracach Kola
Naukowego IW. 

Podczas roku akademickiego Ko³o oferuje
jeszcze wiêcej. Regularne spotkania z
podró¿nikami opowiadaj¹cymi o swoich
wyprawach, prezentacje fotografii i filmów
dokumentalnych oraz fabularnych odbywaj¹
siê w zaprzyjaŸnionym lokalu. Ciesz¹ siê one
spor¹ popularnoœci¹, nie tylko wœród studen-
tów. Na projekcjê amatorskiego dokumentu 
o Polakach mieszkaj¹cych na Rumuñskiej
Bukowinie, przysz³o wiele osób starszych,
zainteresowanych losami Polonii. - Przychodzê
na ka¿de spotkanie, jeœli tylko mam czas -
deklaruje Weronika, studentka IV roku

wschodoznawstwa. - Pamiêtam spotkanie 
z £ukaszem Jab³oñskim, który opowiada³ 
o pobycie w Czarnobylu. Trudno by³o wtedy
znaleŸæ wolne miejsce. 

Obok konferencji i pokazów, tradycj¹ sta³y
siê spotkania mniej formalne. Jest to œwietny
moment, by przedyskutowaæ sporne kwestie,
lepiej siê poznaæ, doprecyzowaæ swoje opinie.
Tym razem czêœæ nieoficjaln¹ spotkania
uœwietni³ podarunek Honorowego Konsula
Ukrainy w Poznaniu, £ukasza Horowskiego.
Jako patron zapewni³ on uczestnikom konfer-
encji  poczêstunek w postaci krymskich win. 

Dalsze plany Ko³a koncentruj¹ siê wokó³
przygotowañ do kolejnej konferencji w maju.
Jej temat pozostaje jeszcze tajemnic¹, ale
prace organizacyjne ju¿ siê rozpoczê³y. Nadal
odbywaæ siê bêd¹ spotkania z podró¿nikami,
zarówno tymi bardziej, jak i mniej znanymi.
Wkrótce fotorelacjê z wyjazdu do Gruzji zda
Micha³ Kruszona, znany przede wszystkim ze
swojej ksi¹¿ki „Rumunia. Podró¿e w poszuki-
waniu Diab³a”. Znaj¹cych i lubi¹cych wschod-

nie kino przyci¹gn¹ natomiast projekcje
nowych i klasycznych produkcji tego kina. 

Warto chyba skorzystaæ z mo¿liwoœci poz-
nania œwiata, który fascynuje, zaskakuje i nie
daje siê ³atwo zrozumieæ. Zw³aszcza ¿e ka¿dy
znajdzie w nim coœ dla siebie, a mo¿e nawet
cz¹stkê siebie samego.

Informacje o najbli¿szych wydarzeniach 
i imprezach organizowanych 
przez KNIW mo¿na znaleŸæ na stronach:
www.iw.amu.edu.pl, 
www.wschodoznawcy.pl. 
Ko³o jest otwarte na wspó³pracê z innymi 
organizacjami studenckimi. 
W tej oraz w ka¿dej innej kwestii, mo¿na siê 
z nim kontaktowaæ pod adresem:
knswschod@tlen.pl 

Kamil Ca³us III rok wschodoznawstwa 

Wspó³praca Adam Barabasz, 
Marcin Piechocki

Ide¹ konkursu „Krajowi Liderzy Innowacji” jest
promowanie nowatorskich przedsiêwziêæ
i inicjatyw, nie tylko prze³omowych i global-

nych, ale tak¿e tych, które s¹ podejmowane
przez ma³e firmy. 

- Jednym z g³ównych kryteriów przyznawa-
nia dotacji ze œrodków UE w latach 2007-
2013 jest ocena poziomu innowacyjnoœci proj-
ektów oraz podmiotów ubiegaj¹cych siê o
wsparcie ze œrodków unijnych - mówi prof. dr
hab. Bogdan Marciniec, prezes Fundacji UAM.
- Wyró¿nienie dla Poznañskiego Parku
Naukowo-Technologicznego traktujemy jako
zwieñczenie kilkunastu lat pracy dla rozwoju
Wielkopolski. PPNT FUAM powsta³ w maju
1995 roku i jest pierwszym w Polsce parkiem
naukowo-technologicznym. Od samego
pocz¹tku jest miejscem spotkania nauki,
nowoczesnego przemys³u i szeroko rozu-
mianej przedsiêbiorczoœci. G³ównym zadaniem
Parku jest zbli¿enie naukowców i efektów ich
pracy z ma³ym, œrednim i wielkim biznesem. 

- Poznañski Park Naukowo-Technologiczny
dzia³a w dziedzinie chemii i technologii
chemicznej, archeologii, akustyki i informatyki,
fizyki, geologii oraz nauk ekonomicznych.

Wspiera równie¿ wzajemne relacje nauki i
gospodarki oraz zapewnia przedsiêbiorcom
pomoc w pozyskiwaniu œrodków na innowa-
cyjny rozwój - opisuje zakres dzia³ania poz-
nañskiej „Doliny Krzemowej” El¿bieta Ksi¹¿ek,
z-ca dyrektora PPNT. O tym, ¿e Park doskonale
wywi¹zuje siê z za³o¿onych celów, œwiadczy
nagroda w konkursie „Krajowi Liderzy
Innowacji - 2008” dla Centrum Badañ DNA,
firmy za³o¿onej przez poznañskich naukow-
ców i dzia³aj¹cej w ramach PPNT. 

Konkurs „Krajowi Liderzy Innowacji - 2008”
zorganizowa³a Fundacja Innowacji i Rozwoju.
Patronat nad konkursem objê³y Ministerstwa:
Gospodarki, Rozwoju Regionalnego, Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego oraz Infrastruktury, a
tak¿e Narodowy Bank Polski, Polska Agencja
Rozwoju Przedsiêbiorczoœci i Polskie
Towarzystwo Ekonomiczne. 

- Istniejemy od 2006 roku - mówi Jacek
Wojciechowicz, wspó³za³o¿yciel i szef Cen-
trum DNA - zatrudniamy 14 osób. Jesteœmy
interdyscyplinarni, wœród nas s¹ biotech-
nolodzy, lekarze i inni specjaliœci z ró¿nych
uczelni i firm. Zajêliœmy siê najpierw diagnos-
tyk¹ chorób odkleszczowych. Opracowaliœmy

w³asny test i zg³osiliœmy do urzêdu paten-
towego. Dotychczas podobn¹ metodê
stosowano tylko dla chorób wirusowych. Jest
tysi¹ckrotnie czulsza ni¿ stosowana dot¹d w
Polsce metoda standardowa na choroby
odkleszczowe, a wiêc i diagnoza jest pre-
cyzyjniejsza. Zyskaliœmy tak¹ renomê, ¿e
przysy³aj¹ nam próbki do badania tak¿e z Nor-
wegii i Szwecji. Jako jedyni w Polsce i w
Europie wykrywamy za pomoc¹ jednego testu
20 patogenów odpowiedzialnych za choroby
uk³adu moczop³ciowego, a wiêc nie trzeba
robiæ kilku wymazów, po kolei eliminuj¹c
zaka¿enia. Jako jedyni w Polsce wykonujemy
te¿ test na sepsê, wykrywaj¹c 60 patogenów i
okreœlaj¹c zarazem lekoodpornoœæ, co
pozwala na szybkie i precyzyjne leczenie.
Robimy tak¿e badania standardowe, jak np.
ustalenie ojcostwa. Ca³y czas prowadzimy
prace badawczo-rozwojowe i jesteœmy w
stanie w³aœciwie zrobiæ ka¿de badanie genety-
czne. Nasze plany na przysz³oœæ? Staramy siê o
certyfikat ISO dla laboratorium i przygotowu-
jemy siê do otwarcia naszych punktów pobrañ
w Europie Zachodniej. 

El¿bieta Ksi¹¿ek, Maria Rybicka

NASZ UNIWERSYTET LIDERZY
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Park bardzo innowacyjny
Poznañski Park Naukowo-Technologiczny Fundacji Uniwersytetu im. A. Mickiewicza 
i Centrum Badañ DNA - firma za³o¿ona przez naukowców na terenie poznañskiego
Parku zostali laureatami ogólnopolskiego konkursu „Krajowi Liderzy Innowacji - 2008”. 
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Ogólnopolska Konferencja pt. „Kapita³
spo³eczny w edukacji: teoretyczne,
empiryczne i praktyczne konteksty”

odby³a siê w Poznaniu w dniach 17-18 listopada
2008 roku. Konferencji, organizowanej przez
Zak³ad Pedagogiki Szkolnej Wydzia³u Studiów
Edukacyjnych Uniwersytetu im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu (przy pomocy w³adz
wydzia³u), przewodniczy³a prof. zw. dr hab.
Maria Dudzikowa. Dr Renata Wawrzyniak-
Beszterda (sekretarz naukowy Konferencji)
kierowa³a zespo³em organizacyjnym (dr Karina
Knasiecka-Falbierska, mgr Sylwia Jaskulska
oraz mgr Mateusz Marciniak). Licznie przybyli
uczestnicy (oko³o 120. osób) z kilkunastu
oœrodków naukowych Polski obradowali w
Ma³ej Auli Collegium Minus UAM. 

Nale¿y podkreœliæ wagê przedsiêwziêcia.
Mimo i¿ kapita³ spo³eczny jest uznan¹ kate-
gori¹ pojêciow¹, to dotychczas rzadko wyko-
rzystywano j¹ w ogl¹dzie instytucji eduka-
cyjnych. Tymczasem, m.in. deficyt kapita³u
spo³ecznego (w wymiarze sieci, norm, zaan-
ga¿owania oraz zaufania spo³ecznego)
stanowi przyczynê s³aboœci spo³eczeñstwa

obywatelskiego. Wraz z zaproszonymi goœæmi
uczestnicy Konferencji próbowali
odpowiedzieæ, m.in. na nastêpuj¹ce pytania:
W czym tkwi istota kapita³u spo³ecznego? Na
czym polegaj¹ jego konwersje? Jakie s¹ jego
„jasne i ciemne” strony? Jak kategoriê kapita³u
spo³ecznego mo¿na wykorzystaæ w badaniach
nad edukacj¹? Co z kapita³em spo³ecznym w
szko³ach ró¿nego szczebla, tym bardziej ¿e

mówi siê dziœ o jego erozji? Jak powszechne
jest to zjawisko oraz jakie s¹ jego przyczyny i
skutki? 

Otwarcia Konferencji dokona³ dziekan
Wydzia³u Studiów Edukacyjnych UAM - prof.
zw. dr hab. Zbyszko Melosik. Nastêpnie prof.
zw. dr hab. Maria Dudzikowa wprowadzi³a
uczestników w tematykê konferencji. Wskaza-
³a mo¿liwoœci zastosowania kategorii kapita³u

Intesive Programme - IP to krótki kurs, 
w którym uczestnicz¹ studenci oraz kadra 
z Fachhochschule für Verwaltung und

Rechtspflege Berlin (FHVR), Vaxjo Universtitat
w Szwecji, Hoogeschool - Ghent w Belgii oraz
Wydzia³u Nauk Politycznych i Dziennikarstwa
UAM w Poznaniu. Jest to ju¿ trzecia edycja
programu. W tym roku, dzia³aj¹c pod has³em
„Europa Socjalna - Sozial Europa - Social
Europe”, uczestnicy badaj¹ zagadnienie polityki
socjalnej w krajach europejskich. Prace odby-
waj¹ siê w jêzyku angielskim 
i niemieckim. Do udzia³u zaproszono licznych
naukowców i ekspertów-praktyków. Kulmi-
nacj¹ bêd¹ spotkanie grup narodowych oraz
dalsza praca w miêdzynarodowych grupach
tematycznych w marcu 2009 roku - po raz
pierwszy to WNPiD bêdzie goœci³
zagranicznych studentów i naukowców.
Odbêd¹ siê liczne wyk³ady, prezentacje 
i debaty. Ca³oœæ projektu jest czêœci¹ Programu
Erasmus „Uczenie siê przez ca³e ¿ycie”, podle-
gaj¹cego Dyrektorowi Generalnemu ds.
Edukacji i Kultury i finansowanego z bud¿etu
Komisji Europejskiej. 

Miêdzynarodowe grupy tematyczne zajm¹
siê rozwa¿aniami nad zmian¹ paradygmatu
pañstwa dobrobytu na model pañstwa pracy i
nastêpstwami tego procesu dla bezrobotnych,

samodzielnym systemem zabezpieczenia
spo³ecznego, a tak¿e problemem starzenia siê
spo³eczeñstwa jako wyzwania dla jego
funkcjonowania, a szczególnie dla systemu
ubezpieczeñ spo³ecznych-rentowych. Polska
grupa, przygotowuj¹c siê do pracy w grupie
miêdzynarodowej, bada teoriê i praktykê
modeli socjalnych w Europie, wp³yw gospo-
darki na politykê spo³eczn¹ pañstwa oraz
mo¿liwe rozwi¹zania pro futuro. 

Zespó³ polski to przede wszystkim,
po³¹czeni politologiczn¹ pasj¹, studenci
WNPiD, chc¹cy zg³êbiaæ specyfikê
funkcjonowania Wspólnot Europejskich. Prócz
tego jednak - wariacja zainteresowañ i dzia³al-
noœci. Agnieszka Kobiela i Mateusz Grzelczyk
to studenci IV roku politologii. Agnieszka
koñczy studia prawnicze (jej praca magisterska
dotyczy prawa energetycznego) i dzia³a w
Europejskim Stowarzyszeniu Studentów
Prawa - ELSA. Jej specjalnoœci¹ studiów jest
administracja europejska. Mateusz, sta¿ysta w
Biurze Jana Ku³akowskiego, pos³a do Parla-
mentu Europejskiego, od wielu lat jest zaan-
ga¿owany w promowanie idei integracji
europejskiej. Zaskakuj¹co, jako specjalizacjê,
wybra³ administracjê samorz¹dow¹. El¿bieta
Maœlak to studentka I roku uzupe³niaj¹cych
studiów magisterskich i dotychczasowa stypen-

dystka Programu Erasmus w FHVR. Aktualnie
odbywa praktyki w Centrum PISOP w zakresie
funduszy zewnêtrznych. 

Grupa studentów politologii III roku: Joanna
Ka³u¿na, Eliza Kania, El¿bieta Stachowiak,
Arkadiusz Menfel oraz Kamil Szymañski nie
stanê³a jeszcze przed koniecznoœci¹ wyboru
specjalnoœci studiów. Joanna, staroœcina roku
oraz dziennikarka, niestrudzenie i z pasj¹ doty-
ka historii w polskich dworkach i pa³acach,
docieraj¹c tam na rowerze. Czêsto
towarzysz¹ca jej Eliza to zapalony fotograf.
El¿bieta studiuje tak¿e stosunki miêdzynaro-
dowe oraz arabistykê. Podobnie jak Kamil,
odby³a praktykê w Centrum Informacji
Europejskiej Europe Direct. Kamil interesuje siê
przede wszystkim problematyk¹ Unii Europe-
jskiej i integracji europejskiej, chêtnie oddaje
siê jednak swoim aktywnym hobby: pi³ce
no¿nej i biegom maratoñskim. Arek, w wol-
nych chwilach pilot w rajdach samo-
chodowych, stara siê ³¹czyæ studia z prac¹
zawodow¹.

Koordynatorem projektu i czynnikiem tak
motywuj¹cym, jak i zespalaj¹cym grupê jest
mgr Miko³aj Tomaszyk, absolwent i doktorant
WNPiD oraz germanista. Dzia³a w Pracowni
Badañ nad Integracj¹ Europejsk¹. 

El¿bieta M. Stachowiak

IP 2009 - Europa Socjalna

O kapitale spo³ecznym  
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spo³ecznego w naukach o wychowaniu oraz
wyzwania stoj¹ce przed naukowcami podej-
muj¹cymi to interdyscyplinarne zadanie. Pierw-
szego dnia Konferencji uczestnicy mogli
wys³uchaæ nastêpuj¹cych referentów (w kolej-
noœci wyst¹pieñ): dr Cezary Trutkowski (Uni-
wersytet Warszawski) „Kapita³ spo³eczny
wœród innych kapita³ów”; prof. zw. dr hab.
Marek Zió³kowski (UAM w Poznaniu) „Kon-
wersje kapita³u spo³ecznego”; prof. zw. dr
hab. Kazimierz Przyszczypkowski (UAM w Poz-
naniu) „Aktualnoœæ kapita³u spo³ecznego i kul-
turowego pañstwa narodowego - perspekty-
wa edukacyjna”; prof. zw. dr hab. Zbigniew
Kwieciñski (Dolnoœl¹ska Szko³a Wy¿sza) 
„O trzech poziomach wiêzi i etosów”; 
dr Maria Theiss (Uniwersytet Warszawski) 
„Jak badaæ kapita³ spo³eczny?”. 

W drugiej czêœci obrad prof. zw. dr hab.
Maria Dudzikowa wraz z kierowanym przez
ni¹ zespo³em badawczym (dr Ewa Bochno, dr
Anita Famu³a-Jurczak, mgr Ireneusz Bochno
(Uniwersytet Zielonogórski), dr Ewa T³uczek-
Tadla (Uniwersytet Rzeszowski), dr Karina
Knasiecka-Falbierska, dr Renata Wawrzyniak-

Beszterda, mgr Sylwia Jaskulska, mgr Mateusz
Marciniak (UAM)) zaprezentowa³a fragmenty
wyników I etapu prowadzonych badañ
wzd³u¿nych „Studenci I roku UAM 2005/06 -
2009/10. Doœwiadczenia szkolne I-go rocznika
reformy edukacji a zmiany zasobów jego ka-
pita³u spo³ecznego w warunkach szko³y
wy¿szej” (grant MNiSW). Prezentacjê
wyników dotycz¹cych zaufania i zaanga¿owa-
nia jako wymiarów kapita³u spo³ecznego w
szkolnych doœwiadczeniach studentów UAM
zakoñczy³a dyskusja. 

W drugim dniu obrad odby³y siê dwie
dyskusje panelowe. W pierwszej pt. „Ciemne
strony kapita³u spo³ecznego” (moderator dr
Mariusz Kwiatkowski - Uniwersytet
Zielonogórski) uczestniczyli socjolodzy: dr
Agnieszka Barczykowska (UAM w Poznaniu),
dr Krzysztof Bondyra (UAM w Poznaniu), dr
Lech Szczegó³a (Uniwersytet Zielonogórski)
oraz dr Kaja Gadowska (Uniwersytet Jagiel-
loñski). Uczestnikami drugiej dyskusji pa-
nelowej pt. „Implantacja kapita³u spo³ecznego
w szko³ach ró¿nego szczebla poprzez codzienn¹
praxis” (moderator prof. zw. dr hab. Eugenia

Potulicka - UAM w Poznaniu) byli pedagodzy:
prof. zw. dr hab. Maria Czerepaniak-Walczak
(Uniwersytet Szczeciñski), prof. zw. dr hab.
Henryka Kwiatkowska (Uniwersytet Warsza-
wski), prof. zw. dr hab. Joanna Rutkowiak
(Uniwersytet Gdañski) oraz prof. zw. dr hab.
Bogus³aw Œliwerski (Wy¿sza Szko³a Pedagog-
iczna w £odzi). 

Warto dodaæ, i¿ pierwszy dzieñ obrad Kon-
ferencji zwieñczy³a uroczysta kolacja, po³¹-
czona z obchodami Jubileuszu pracy naukowej
prof. zw. dr hab. Marii Dudzikowej. Podczas
wieczoru m.in. zaprezentowano ksi¹¿kê pod
redakcj¹ Renaty Wawrzyniak-Beszterdy „¯ycie
szko³¹. Prace dedykowane Profesor Marii
Dudzikowej”, która zawiera m.in. wywiad 
dr Jolanty Œwietlikowskiej z Jubilatk¹.

Konferencjê, tak goœcie, jak i organizatorzy
uznali za udan¹. W przygotowaniu jest pub-
likacja ksi¹¿kowa, w której znajd¹ siê referaty
oraz wyst¹pienia panelistów, a tak¿e g³osy w
dyskusjach pozosta³ych uczestników Konfe-
rencji. 

Mateusz Marciniak
Zak³ad Pedagogiki Szkolnej WSE UAM

Rozwojowi Europejskiego Obszaru Szkol-
nictwa Wy¿szego (EOSzW) poœwiêcona
by³a grudniowa Konferencja w Poznaniu

Organizatorami tego spotkania byli prorektor
UAM, prof. Krzysztof Krasowski oraz Fundacja
Rozwoju Systemu Edukacji. 

Tematem wiod¹cym obrad by³y efekty ksz-
ta³cenia i ich rola w budowie EOSzW. Wyk³ad-
owcy ? Eksperci Boloñscy: prof. Ewa Chmielec-
ka (SGH), prof. Ewa Kraskowska (UAM), prof.
Andrzej Kraœniewski (PW), mgr Jolanta
Urbanikowa (UW) i prof. Maria Zió³ek (UAM)
przedstawili nowe podejœcie do wielu elemen-
tów kszta³cenia na poziomie szkolnictwa
wy¿szego, zgodne z rozwojem Procesu
Boloñskiego, prowadz¹cego do budowy
wspólnej europejskiej przestrzeni do tego
szkolnictwa. 

Wiele nowych wyzwañ i zmian czeka
spo³ecznoœæ akademick¹. Aby przy zachowa-
niu ró¿norodnoœci kszta³cenia na uczelniach
europejskich zapewniæ mo¿liwoœæ porówny-
walnoœci dyplomów (kwalifikacji), konieczne
jest opracowanie Krajowych Ram Kwalifikacji
(KRK), kompatybilnych z Europejskimi i

Boloñskimi. Prace nad KRK trwaj¹ ju¿ dwa lata.
W KRK znajd¹ siê opisy tzw. generycznych
(ogólnych) efektów kszta³cenia, których osi¹g-
niêcie jest konieczne do uzyskania dyplomu
poszczególnych stopni (licencjat / magister /
doktor). PóŸniej opisy zostan¹ opracowane do
dziedzin/dyscyplin. Wprowadzenie KRK w
niedalekiej przysz³oœci doprowadzi do zlikwido-
wania listy kierunków studiów (nie samych
kierunków) i przypisanych im standardów 
kszta³cenia. Mówiono o budowie programów
studiów, opartej na efektach kszta³cenia, 
o koniecznoœci definiowania celów przed-
miotów w sposób okreœlaj¹cy efekty kszta³ce-
nia i o tym, ¿e nale¿y wprowadziæ
wewnêtrzne systemy zapewniania jakoœci ksz-
ta³cenia, które doprowadz¹ do zbiorowej
odpowiedzialnoœci spo³ecznoœci akademickiej
za jakoœæ, czyli wdro¿¹ kulturê jakoœci. Ele-
mentem kultury jakoœci jest kultura mobilnoœci
zarówno studentów, jak i kadry dydaktycznej 
i administracyjnej. Wyzwaniem dla uczelni
bêdzie równie¿ opracowanie strategii do 
rozwoju form kszta³cenia przez ca³e ¿ycie.
G³osy w dyskusji, tak¿e krytyczne, œwiadczy³y 

o ¿ywym zainteresowaniu omawianymi
zagadnieniami i pozwoli³y Ekspertom
Boloñskim na g³êbsze wyjaœnienie wielu
aspektów zmian w szkolnictwie wy¿szym.

Konferencja, pierwotnie planowana dla
œrodowiska poznañskich uczelni, nabra³a
charakteru ogólnopolskiego i zgromadzi³a
ponad 200. uczestników z ca³ego kraju.
Wœród nich dominowali pracownicy, studenci
i doktoranci z UAM, ale te¿ brali w niej udzia³
przedstawiciele innych uczelni poznañskich,
szczeciñskich, bia³ostockich, gorzowskich,
³ódzkich i innych. 

Znamienny jest udzia³ w Konferencji w³adz
rektorskich UAM, który œwiadczy o tym, jak
du¿¹ wagê przywi¹zuj¹ do procesu kszta³ce-
nia na Uniwersytecie. Obecnoœæ dziekanów,
prodziekanów, koordynatorów ECTS, Eras-
musa, USOS-a z poszczególnych wydzia³ów
oraz pracowników administracji uniwersytec-
kiej i wydzia³owej napawa optymizmem 
i dobrze wró¿y odnoœnie dalszych poczynañ 
z zakresu wdra¿ania i rozwoju postulatów
budowy Europejskiego Obszaru Szkolnictwa
Wy¿szego. 

„Efekty Kszta³cenia - Budowanie Europejskiego
Obszaru Szkolnictwa Wy¿szego”

  w edukacji… 
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Nagrodzeni - najlepsi

mgr Ma³gorzata £ochyñska (IV rok) 
Wydzia³ Biologii

Ma³gorzata zajmuje siê badaniem ontogenezy roztoczy
glebowych nadrodziny Crotonioidae pod kierunkiem prof.
Wojciecha Niedba³y. Jest autork¹ 21 oryginalnych prac
naukowych opublikowanych w czasopismach o zasiêgu
miêdzynarodowym, odby³a liczne sta¿e naukowe w kraju
i za granic¹ 

mgr Marcin Podsiad³o (IV rok) 
Wydzia³ Chemii 

Marcin w ramach doktoratu, pod kierunkiem prof.
Andrzeja Katrusiaka, podj¹³ temat badañ s³abych oddzia³y-
wañ w kryszta³ach holometanów, stosuj¹c wysoko-
ciœnieniow¹ dyfrakcjê monokrystaliczn¹. Jest autorem
wysokiej klasy publikacji w renomowanych pismach. 
W druku ukaza³o siê ju¿ 10 jego artyku³ów w czasopismach
z Listy Filadelfijskiej, a w przygotowaniu s¹ 4 nastêpne.

mgr Maciej Misiorny (III rok) 
Wydzia³ Fizyki 

Maciej jest s³uchaczem III roku studium doktoranckiego,
kontynuuje pracê naukow¹ pod kierunkiem prof. Józefa Bar-
nasia. Przygotowuje pracê doktorsk¹ dotycz¹c¹ zagadnieñ
transportu ³adunku i spinu przez uk³ady molekularne.
Tematyka ta nale¿y do jednego z bardziej aktualnych 
zagadnieñ bêd¹cych przedmiotem szerszego zainteresowania
fizyków. Doktorant jest wspó³autorem 8 publikacji
naukowych w recenzowanych czasopismach o zasiêgu
miêdzynarodowym, uczestnikiem wielu konferencji oraz
laureatem nagrody za najlepsz¹ prezentacjê na sympozjum
w Dublinie.

mgr £ukasz Miku³a (IV rok) 
Wydzia³ Nauk Geograficznych i Geologicznych 

£ukasz prowadzi badania naukowe pod opiek¹
naukow¹ prof. Tomasza Kaczmarka. Jest autorem
artyku³ów na temat ustrojów terytorialno-administra-
cyjnych polskich aglomeracji oraz perspektyw ich zmian 
w kontekœcie nowych modeli zarz¹dzania i planowania
przestrzennego. Bra³ udzia³ w 11. ogólnopolskich 
i 3 zagranicznych konferencjach naukowych.

mgr Stanis³aw Borowiak (III rok) 
Wydzia³ Historyczny 

Stanis³aw jest uczniem prof. Witolda Molika, przygotowuje
pod jego kierunkiem rozprawê doktorsk¹ „Dwór a wieœ
folwarczna w Wielkim Ksiêstwie Poznañskim w II po³owie
XIX i na pocz¹tku XX w.”. Autor obszernej i wartoœciowej
monografii poœwiêconej ordynacji rydzyñskiej oraz kilku
innych artyku³ów i recenzji. Aktywnie uczestniczy 
w konferencjach o zasiêgu miêdzynarodowym.

mgr Agnieszka Gryska (II rok) 
Wydzia³ Historyczny 

Agnieszka prowadzi swoje badania pod kuratel¹ prof.
Tadeusza ¯uchowskiego nad architektur¹, zw³aszcza
ornamentem we wspó³czesnej sztuce i architekturze
zarówno w aspekcie teoretycznym, jak i praktycznym. 
Na uwagê zas³uguje jej ³¹czenie zainteresowañ
naukowych z czynnym udzia³em w ¿yciu kulturalnym
(organizacja wystaw, spotkañ dyskusyjnych, udzia³ 
w wymianie miêdzynarodowej). Autorka 5. wartoœ-
ciowych publikacji, dokumentuj¹cych jej osi¹gniêcia. 

mgr Katarzyna Palus (IV rok) 
Wydzia³ Nauk Spo³ecznych 

Katarzyna przygotowuje pod kierunkiem prof. Barbary
Harwas-Napiera³y rozprawê doktorsk¹ pt. „Wybrane
uwarunkowania trudnoœci w inicjowaniu heteroseksual-
nych zwi¹zków intymnych we wczesnej doros³oœci”. W jej
dorobku naukowym odnotowano wiele wartoœciowych
publikacji, a tak¿e udzia³ w konferencjach naukowych,
tak¿e miêdzynarodowych, na których prezentowa³a 
referaty zwi¹zane z jej prac¹ doktorsk¹ oraz z psychologi¹
rozwoju cz³owieka.

mgr Marcin Junczys-Dowmunt (IV rok) 
Wydzia³ Neofilologii 

Marcin pod kierunkiem prof. Jerzego Pogonowskiego
zajmuje siê relacjami zachodz¹cymi miêdzy niemieckimi
wyrazami z³o¿onymi a ich polskimi odpowiednikami.
Opublikowa³ prace w licz¹cych siê czasopismach o zasiêgu
miêdzynarodowym, wyg³asza³ referaty na miêdzynaro-
dowych konferencjach, prowadzi³ równie¿ zajêcia dydak-
tyczne o autorskim programie. 

mgr Daniel Kierzkowski (IV rok)
Wydzia³ Biologii 

Daniel realizuje pracê badawcz¹ w Zak³adzie Biologii
Molekularnej i Komórkowej UAM pod kierunkiem prof.
Przemys³awa Wojtaszka dotycz¹c¹ interakcji bia³ka z udzi-
a³em bia³ek cytoszkieletu aktynowego w komórkach
roœlinnych. Jest autorem 8. publikacji naukowych oryginal-
nych oraz rozdzia³ów w podrêcznikach wydawanych 
w jêzyku angielskim. Opublikowa³ 8 komunikatów. 

mgr Krzysztof Hoffmann (II rok) 
Wydzia³ Filologii Polskiej i Klasycznej 

Krzysztof jest uczniem prof. Piotra Œliwiñskiego.
G³ównym obszarem zainteresowañ doktoranta s¹ polska
poezja wspó³czesna oraz filozofia drugiej po³owy XX
wieku. Autor publikacji w renomowanych periodykach i
ksi¹¿kach zbiorowych oraz uczestnik ogólnopolskich kon-
ferencji. Krzysztof Hoffmann jest laureatem cennych
nagród i wyró¿nieñ, m.in. za najlepsz¹ pracê magistersk¹,
która jest pierwsz¹ monografi¹ poety Eugeniusza
Tkaczyszyna-Dyckiego.

Fundacja Uniwersytetu im. Adama Mickie-
wicza w Poznaniu po raz pierwszy w swej dzi-
a³alnoœci przyzna³a stypendia naukowe dok-
torantom UAM. Konkurs og³oszony zosta³ we
wrzeœniu 2008 roku i cieszy³ siê du¿ym zain-
teresowaniem. Aby zakwalifikowaæ siê do

konkursu, doktoranci przedstawiali komisji
m.in. przebieg dotychczasowej pracy
naukowej, listê swoich publikacji, plany na
kolejny rok oraz opiniê opiekuna naukowego.
Z ponad stu kandydatów Rada Funduszu
wy³oni³a tegorocznych stypendystów. 

8 stycznia w Gabinecie Rektora UAM
odby³o siê uroczyste nagrodzenie zwyciêzców.
Stypendia  w wysokoœci tysi¹c piêæset z³otych
miesiêcznie przez ca³y rok kalendarzowy 2009
otrzyma³o dziesiêcioro doktorantów UAM. 

Marta Dzionek
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••W swoich pracach i wyst¹pieniach
zwi¹zanych z problematyk¹
funkcjonowania ludzi z ró¿norodnymi
dysfunkcjami zwraca Pani baczn¹ uwagê
na nazewnictwo tej licznej grupy „innych
ni¿ my”. Dlaczego, Pani zdaniem, jest to
takie wa¿ne? 
- Mówi siê zazwyczaj tak: „cz³owiek

niepe³nosprawny, dziecko szczególnej troski,
ktoœ dotkniêty przez los, kaleka...”. W tych
okreœleniach nie mówi siê o ca³ym cz³owieku,
a od razu zwraca uwagê na pewien problem 
i poprzez ten problem definiuje siê tê osobê. 
A to oczywista nieprawda! Jeœli ktoœ porusza
siê z bia³¹ lask¹ albo na wózku b¹dŸ o kulach
lub ma z³e samopoczucie wynikaj¹ce czy to 
z zaawansowanej cukrzycy, czy choroby
nowotworowej, to wcale jeszcze nie znaczy,
¿e jest on niesprawny „w ogóle”. „Ja tylko nie
mam jednej nogi” powiedzia³a kiedyœ na 
konferencji m³oda kobieta... Okreœlenie
„osoba niepe³nosprawna” jest bardzo niedo-
bre w podtekstach, uruchamia siê bowiem 
w naszym myœleniu pojêcie, ¿e ten cz³owiek
ca³y jest niesprawny. 

••Jakich okreœleñ wiêc u¿yæ? 
- Ot, mówiæ: cz³owiek z niesprawnoœci¹...

ruchow¹, niedos³uchem, niedowidzeniem lub
œlepot¹, z zaburzeniami psychicznymi, 
z ograniczeniami sprawnoœci w zakresie..., 
z mocnym naciskiem na owo „z”. Takie pil-
nowanie siê w sferze jêzyka podkreœla dwie
rzeczy: ¿e pewne ograniczenia sprawnoœci nie
wykluczaj¹ pe³nienia okreœlonych ról i mo¿na
poprawnie funkcjonowaæ, gdy tylko tê utra-
con¹ lub zmniejszon¹ sprawnoœæ jakoœ siê
zrekompensuje. Cz³owiek wtedy nie daje siê
oznaczyæ etykietk¹ niesprawnego „w ogóle”. 

••To problem szeroki, bo osób z ograni-
czon¹ sprawnoœci¹, z wieloma ró¿norod-
nymi defektami jest wiele. Przyczyny
tego bywaj¹ te¿ rozmaite. Jakie przede
wszystkim? 
- Zazwyczaj, gdy mówimy i myœlimy o tej

grupie, zwracamy uwagê w pierwszej kolejnoœci
na tych, u których niesprawnoœæ jest wyraŸnie
widoczna: bia³a laska, pies-przewodnik,
wózek, niepewny chód, niewyraŸna mowa.
Tego nie sposób nie zauwa¿yæ. Tak naprawdê
jednak, gdy przyjrzeæ siê statystykom, to osób,
które nie widz¹, nie s³ysz¹, nie chodz¹, nie jest
a¿ tak wiele. Wiêkszoœæ, spoœród borykaj¹cych

siê z ograniczeniami sprawnoœci, to osoby z
przewlek³ymi chorobami somatycznymi czy
psychicznymi.
••Sk¹d, konkretnie i najczêœciej wyp³ywa

ich ograniczenie sprawnoœci? 
- Niektóre choroby somatyczne, przewlek³e

maj¹ niejako „w sobie” ograniczenia
sprawnoœci w taki czy inny sposób. Nasza
dzisiejsza wiedza pokazuje jednak, ¿e nie musi
tak byæ, ¿e wystêpuj¹ remisje, stany poprawy,
nieuleczalna nawet choroba zostaje wyci-
szona, a pacjent zaczyna funkcjonowaæ
sprawnie, czasem lepiej ni¿ przed
zachorowaniem. Oczywiœcie, bywa, ¿e okresy
poprawy s¹ krótkie, ma³o zauwa¿alne, bo na
przyk³ad choroba wykryta zosta³a zbyt póŸno,
jest zaawansowana, Ÿle leczona...

••Pacjent nie zawsze poddaje siê 
medycznym procedurom z dostateczn¹
dyscyplin¹? 
- Tak, oczywiœcie, mo¿e nie ufa swemu

lekarzowi, mo¿e lekcewa¿y jego zalecenia, nie
wierzy mu   przyczyny mog¹ byæ ró¿ne, w roz-
maity sposób sprzê¿one. Jest jeszcze inny
czynnik, bardzo wa¿ny, a mianowicie to, jak
chor¹ osobê traktuje jej najbli¿sze otoczenie.
Czy od razu, na pocz¹tku drogi pacjenta
zostaje ona z pracy zwolniona, zakwali-
fikowana do tych niepe³nosprawnych, którzy
„wymagaj¹” odsuniêcia; czy odchodz¹ przyja-
ciele, bliscy; czy zrywaj¹ siê wiêzi kole¿eñskie,
nierzadko rodzinne. Bardzo wiêc wa¿ne jest
to, co my jako otoczenie wiemy o specyfice
choroby, jak reagujemy na jej przejawy, na ile
wprzêgniêci jesteœmy w stereotypy zwi¹zane 
z chorobami. Jeœli tak bêdzie to funkcjo-
nowanie osoby przewlekle chorej bêdzie siê
znacznie w szybkim tempie pogarsza³o. 
W efekcie taka osoba naprawdê zacznie czuæ siê
kimœ niepe³nosprawnym w ogóle. A i tak osób 
z problemami jest wokó³ nas bardzo wiele. 

••Czy umiemy z nimi byæ na co dzieñ, 
czy uczymy siê tego, czy traktujemy ich
innoœæ jako równoprawn¹ cechê ¿ycia? 
- Coraz wiêcej ludzi choruje. Na szczêœcie

nie chowaj¹ siê, jak kiedyœ, w czterech
domowych œcianach. Tu widzê zmianê. 
A obserwacjê tê bardzo wzbogaci³ nasz
zakoñczony niedawno projekt badawczy.
Mówiê tu o badaniach, prowadzonych pod
moim kierunkiem, finansowanych ze œrodków
unijnych, przy wspó³udziale PFRON-u. Projekt

trwa³ trzy lata i badaliœmy osoby z bardzo
ró¿nymi ograniczeniami sprawnoœci. 

••Jaki obraz powsta³ ze zbieranych 
i opracowanych potem danych? 
- Najkrócej mówi¹c, interesuj¹cy. Okazuje

siê, ¿e rok 1989 stanowi wyraŸn¹ granicê
miêdzy badanymi przez nas respondentami. 

••W jakim sensie? 
- Osoby w œrednim, œrednio-starszym wieku,

takie, które by³y ju¿ doros³e przed owym 1989
rokiem, to pokolenie gorzej wykszta³cone, 
z roszczeniow¹ postaw¹, wyuczon¹ bezrad-
noœci¹, czekaj¹ce na pomoc i opiekê, zwalnia-
j¹ce siebie z wszelkiej aktywnoœci, w gruncie
rzeczy nieszczêœliwe, czêsto z dojmuj¹cym poczu-
ciem opuszczenia, osamotnienia. Odmienn¹
i to znacznie jest grupa m³odsza, która doras-
ta³a z niesprawnoœci¹ po tym 1989 roku.
Osoby te s¹ lepiej wykszta³cone, aktywniejsze,
nie chc¹ specjalnych wzglêdów. Chc¹ natomiast
zdecydowanie warunków, w których same
bêd¹ mog³y pracowaæ, dbaæ o swoje sprawy,
no i decydowaæ o sobie same. Pierwsza grupa,
nawet jeœli mia³a kontakty z innymi - znajomy-
mi, przyjació³mi, to by³y to równie¿ osoby 
z ograniczon¹ sprawnoœci¹, o podobnych
postawach. M³odsi natomiast wychodz¹ 
w swoich kontaktach na zewn¹trz, poza swoj¹
grupê, która czêsto dostarcza im motywacji do
dzia³ania. Nadto wœród osób z ograniczon¹
sprawnoœci¹, którym siê powiod³o, s¹ przede
wszystkim ci, którzy pozostaj¹ w bliskich
zwi¹zkach z drugimi. 

••Czyli samotnoœæ os³abia? 
- Tak, a bliskoœæ, równie¿ intymna, seksualna

wzmacnia, daje poczucie bezpieczeñstwa,
zaspokojenia. Te osoby by³y o wiele bardziej
zadowolone, szczêœliwsze, co dawa³o siê
zauwa¿yæ równie¿ w wynikach badañ. Samotni
natomiast mieli wiêksze poczucie nieszczêœcia,
¿alu, pretensje, poczucie odrzucenia...

••Co jeszcze implikuje odrzucenie osób
doœwiadczaj¹cych ograniczeñ sprawnoœci?
- Niestety, miejsce zamieszkania, wiek i p³eæ.

Wci¹¿ jeszcze bycie mieszkañcem wsi, 
a zw³aszcza mieszkank¹ wsi w œrednim wieku,
jest bardzo silnym czynnikiem powoduj¹cym

„Ja tylko nie mam jednej nogi”
Z prof. dr hab. Ann¹ Izabel¹ Brzeziñsk¹, kierownikiem Zak³adu
Psychologii Socjalizacji i Wspomagania Rozwoju Instytutu 
Psychologii UAM rozmawia Jolanta Lenartowicz
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Jedn¹ z konferencji towarzysz¹cych poz-
nañskiemu szczytowi ONZ, poœwiêconemu
zmianom klimatycznym, by³a kilkugodzin-

na debata na temat: „Kszta³towanie ekologi-
cznej przysz³oœci do roku 2050”, zorgani-
zowana 5 grudnia ub.r. (CK „Zamek”) przez
Duñski Instytut Kultury, ARUP - znan¹ na
œwiecie firmê konsultingow¹, Ambasadê
Danii, Fundacjê „Poznañ. Tu warto ¿yæ”,
Zak³ad Badañ Œrodowiska Rolniczego 
i Leœnego PAN w Poznaniu oraz UAM. Debata
odby³a siê w ramach miêdzynarodowego pro-
gramu „Culture Future”, którego celem jest
w³¹czenie krêgów kulturalnych, artystycznych 
i medialnych w propagowanie ¿ycia 
zgodnego z wymogami ochrony œrodowiska
naturalnego. Spotkanie s³u¿y³o te¿ poszerze-
niu wiedzy jego uczestników na temat 
15. konferencji ONZ (COP 15), która odbêdzie
siê w przysz³ym roku w Kopenhadze. 

Przejœcie do ery ekologii 
do roku 2050 
We wprowadzeniu do sympozjum na ten
temat prof. Zbigniew W. Kundzewicz, jeden 
z g³ównych autorów opracowanego w 2007 r.
raportu ONZ, dotycz¹cego konsekwencji
zmian klimatu (Zak³ad Badañ Œrodowiska 
Rolniczego i Leœnego PAN w Poznaniu),
potwierdzi³, i¿ nastêpuje globalne ocieplenie
klimatu, a jednoczeœnie zwiêksza siê zmien-
noœæ klimatu (np. tornada w Polsce, bardzo
silne wiatry, upalne lata w Europie, susze,
powodzie itp.). Efektem ocieplenia jest te¿
m.in. zanikanie lodowców (40%), zagro¿enie
zalaniem du¿ych obszarów wybrze¿y. Ocieplenie
Ba³tyku mog³oby byæ wprawdzie korzystne dla
rozwoju turystyki nadmorskiej, ale brak œniegu
zim¹ mo¿e spowodowaæ zanik sportów
zimowych, ³agodne zimy pozwoli³yby na
oszczêdnoœci opa³u, ale upalne lata wi¹za³yby
siê ze zwiêkszeniem wydatków na klimatyza-
cjê. Zdaniem polskiego eksperta, dalsze
ocieplenie, które spowodowane jest przede
wszystkim nadmiern¹ emisj¹ dwutlenku
wêgla do atmosfery, jest nieuniknione, jednak
jeœli ca³y œwiat zmobilizuje siê do ograniczenia
tej emisji, temperatura bêdzie wzrastaæ 
o 2 stopnie w ci¹gu dekady; jeœli nie zostan¹
podjête ¿adne dzia³ania, nast¹pi wzrost 
o 4 stopnie w ci¹gu dekady. Celem Unii Europej-
skiej jest utrzymanie ocieplenia poni¿ej 2. stop-
ni w dekadzie; zredukowanie emisji gazów
cieplarnianych o 50% do 2050 r.; pozyskiwanie
20% energii ze Ÿróde³ odnawialnych.

Peter Head, dyrektor ds. planowania zinte-
growanej urbanizacji firmy AROP, zaliczany do
osób, które mog¹ najefektywniej zmieniæ
œwiat na lepsze (AROP realizuje ok. 8 tys.
przedsiêwziêæ na ca³ym œwiecie, uwzglêdnia-
j¹c zasadê zrównowa¿onego rozwoju), stara³
siê wykazaæ, i¿ Polska korzystaj¹c z ogromnych
dotacji z UE oraz najnowszych technologii
mo¿e przejœæ do „ekologicznego ¿ycia”. Head

wielk¹ rolê w uruchomieniu tego procesu
przypisuje in¿ynierom, ludziom biznesu i poli-
tyki, ale tak¿e kultury i mediów. Wed³ug goœ-
cia z Danii, trzeba jak najszybciej odejœæ od
gospodarki opartej na paliwach kopalnych
(wêgiel, ropa), bo ich Ÿród³a ju¿ siê wyczerpuj¹.
Bardzo dynamiczny rozwój w ostatnich latach
by³ efektem intensywnego zu¿ycia paliw, 
a jego skutkiem ubocznym jest produkcja
ogromnej iloœci odpadów, zw³aszcza CO2. 
Jednak mo¿na przypuszczaæ, ¿e wkrótce cen-
tra gospodarcze przesun¹ siê do pañstw, które
opr¹ swoj¹ gospodarkê na Ÿród³ach odnawial-
nych. Liderem w tym zakresie chc¹ byæ Chiny,
gdzie ju¿ realizowany jest program budowy
ekologicznych miast (do ok. 20. tys.
mieszkañców), zasilanych energi¹ odnawial-
n¹. Trzeba pamiêtaæ, ¿e Ziemia jest systemem
zamkniêtym, dlatego nale¿y podj¹æ wysi³ek
przywrócenia bezpiecznej równowagi
œrodowiska. Konieczne s¹ zmiany kulturowe -
trzeba bêdzie zredukowaæ liczbê samo-
chodów, rozwijaj¹c transport komunalny, sieci
wypo¿yczalni rowerów, szybkie koleje itp.
Odzyskane parkingi bêdzie mo¿na zamieniæ
na parki. Trzeba te¿ zmniejszyæ produkcjê
odpadów oraz lepiej je wykorzystywaæ.
Wed³ug P. Heada, Polska, dziêki œrodkom 
unijnym, stoi przed ogromn¹ szans¹ pójœcia
drog¹ rozwoju ekologicznego, nie mo¿e tylko
pope³niæ b³êdów, których dopuœci³a siê Hiszpania,
gdzie rozwój gospodarczy okupiono
wzrostem zanieczyszczeñ o 50%. Najwiêk-
szym problemem Polski bêdzie przejœcie od
gospodarki opartej na energii z wêgla (90%) 
i na gazie z Rosji do niezale¿nej gospodarki
opartej na Ÿród³ach energii odnawialnej. 
W przejœciu od modelu industrialnego do eko-
logicznego konieczne s¹ te¿ zmiany w produkcji
¿ywnoœci. Ludnoœci przybywa, a tradycyjne
metody zabieraj¹ zbyt wiele ziemi, trzeba zatem
wprowadziæ uprawy hydroponiczne, 
np. w specjalnych panelach instalowanych 
na dachach. - By³oby fantastycznie, gdyby
pocz¹tek takich przemian nast¹pi³ w Poznaniu -
zachêca³ P. Head.

Uczestnicy dyskusji zwracali m.in. uwagê na
to, ¿e w Poznaniu w³adze miasta co roku
przeznaczaj¹ ogromne powierzchnie zielone
pod zabudowê i ¿e w pierwszej kolejnoœci
edukacjê ekologiczn¹ powinni przejœæ urzêdnicy.
Ponoæ w obecnym Roku Klimatu i Œrodowiska
Poznañ straci³ a¿ 1500 hektarów terenów
zielonych. 

Ekologia i kultura w Polsce 
Drug¹ czêœæ spotkania wype³ni³ panel poœwiê-
cony roli mediów, kultury, sztuki 
i architektury w myœleniu ekologicznym
spo³eczeñstwa. Przedstawiciele tych dziedzin
zastanawiali siê wspólnie, co zrobiæ, ¿eby 
w miastach ¿y³o siê lepiej. Zdaniem socjologa,
dr. Piotra Matczaka, nie nale¿y oczekiwaæ szyb-
kich zmian spo³ecznych, bowiem nie mo¿na

dowolnie kszta³towaæ ludzkich zachowañ.
Dyrektor Miejskiej Pracowni Urbanistycznej,
El¿bieta Janus przekonywa³a, ¿e kszta³towanie
ekologicznej przysz³oœci miasta zale¿y tak¿e od
zaanga¿owania spo³eczeñstwa. W³adze miasta
dzia³aj¹ zgodnie z opracowanym
szczegó³owo „Studium uwarunkowañ
kierunków zagospodarowania przestrzen-
nego”(!), staraj¹c siê zachowaæ równowagê
miêdzy terenami zielonymi i zabudowanymi
oraz zapewniæ jak najlepsze po³¹czenia
miêdzy terenami zabudowanymi. Architekt,
sekretarz generalny Stowarzyszenia Architek-
tów Polskich, Dariusz Œmiechowski zwróci³
uwagê na fakt, ¿e w 2011 r. Polska bêdzie
przewodniczyæ Unii Europejskiej. Do tego
czasu w naszym kraju winno zmieniæ siê podej-
œcie do architektury, bowiem obecnie „w³ad-
cami” przestrzeni s¹ deweloperzy, którzy nie s¹
zainteresowani budownictwem proekologi-
cznym. Efekt? We wspó³czesnych domach
traci siê szeœæ, a nawet siedem razy wiêcej
energii ni¿ jest to konieczne. Tote¿ zdaniem 
D. Œmiechowskiego, jeœli ktoœ chce realnie
oszczêdzaæ, winien inwestowaæ w izolacjê
energetyczn¹ budynków, a nie w lokatê
bankow¹. W szerszym wymiarze konieczne
jest wypracowanie wspólnej polityki architek-
tonicznej w Grupie Wyszechradzkiej. Prof.
Bogumi³a Jung z Pracowni Designu Inspiru-
j¹cego ASP w Poznaniu potwierdzi³a, i¿
konieczne s¹ zmiany w myœleniu. Jako pozyty-
wny przyk³ad poda³a realizowany tak¿e na
ASP miêdzynarodowy program projektowania
„odpowiedzialnego”, którego celem jest
poprawa jakoœci ¿ycia, m.in. poprzez próbê
zrozumienia, jak wiele wzorów dostarcza
natura. Ekologiczny wymiar maj¹ te¿ konkursy
dla studentów, m.in. „3xO” (oszczêdzam,
odnawiam, odzyskujê) czy œwiatowe dni
innowacji. Zdaniem przedstawiciela mediów,
redaktora wydania regionalnego „Gazety
Wyborczej” Adama Kompowskiego, œwiado-
moœæ spo³eczna na temat ekologii jest bardzo
niska, tote¿ media mog¹ odegraæ wielk¹ rolê
w tej edukacji. Przyk³adem mo¿e byæ pozytywny
oddŸwiêk spo³eczny artyku³ów w „Gazecie
Wyborczej” w obronie Doliny Rospudy
autorstwa Adama Wajraka. Wiele mediów,
zw³aszcza elektronicznych, opiera jednak
swoje publikacje na bezrefleksyjnym powiela-
niu informacji. - Dziêki konferencji klimatycznej
edukacja ekologiczna zosta³a przyspieszona 
o kilka lat - nast¹pi³ prze³om w œwiadomoœci
dziennikarzy, który mo¿e byæ pocz¹tkiem
prze³omu w œwiadomoœci spo³ecznej - uwa¿a 
A. Kompowski. Przedstawiciel sztuki Krzysztof
¯wirblis (kurator Galerii Studio w Warszawie)
zwróci³ uwagê na problem rozrostu miast 
i zwi¹zanych z tym dodatkowych obci¹¿eñ dla
œrodowiska. Zdaniem artysty, sztuka w mieœcie
mo¿e odegraæ rolê integratora (np.
spo³ecznoœci z kilku kamienic, bloku itp.) lub
te¿ organizatora „bezinteresownej przestrzeni

Jak przejdziemy do ery ekologii 2050 



miejskiej”, czego przyk³adem mog¹ byæ zapro-
jektowane przez niego przy Dworcu Centralnym
zadaszone tereny z pieczarami, grot¹ soln¹,
zieleni¹ itp. 

W g³osach publicznoœci przewa¿a³y uwagi
krytyczne. Wskazywano, ¿e podstawow¹
zasad¹ zarz¹dzania jest maksymalizacja
zysków bez liczenia siê ze œrodowiskiem natu-
ralnym. Podwa¿ano tak¿e sens organizowania
kosztownych konferencji ONZ, które nie
owocuj¹ ¿adnymi istotnymi zmianami. 
Podwa¿ano te¿ zasadnoœæ twierdzenia, ¿e
przyczyn¹ ocieplenia klimatu jest dzia³alnoœæ
ludzka, wskazuj¹c na naturalne wahania 
klimatu w dziejach Ziemi. Dzia³acz Partii
Zielonych, prof. Ludwik Tomia³ojæ (Uniwersytet
Wroc³awski) stwierdzi³, ¿e w Polsce nie mo¿na
mówiæ prawdy o stanie œrodowiska, 
o zagro¿eniach czy o mo¿liwoœciach, jakie daje
energia odnawialna. Dowodem na to jest zig-
norowanie przez rz¹d listu otwartego ponad
130. profesorów ekologii, który opublikowa³a
jedynie „Gazeta Wyborcza”, ale te¿ w bardzo
okrojonej wersji, oraz to, ¿e dziennikarze o
zaciêciu ekologicznym trac¹ pracê, bowiem
decydenci nie s¹ dokszta³cani ekologicznie. 

COP 15 
Zdaniem Petera Heada, takie debaty jak ta w
CK „Zamek” s¹ potrzebne, by przygotowaæ
spo³ecznoœci ca³ego œwiata do realizacji
postanowieñ przysz³orocznej konferencji kli-
matycznej w Kopenhadze. Jak zauwa¿y³ jeden
z jej wspó³organizatorów, Swend Oleng, COP
15 bêdzie dwukrotnie wiêksza ni¿ COP 14, a
Dania ma tylko 5 milionów ludnoœci. £atwiej
jest wp³yn¹æ na mniejszy naród ni¿ na tak du¿y
jak w Polsce, tote¿ debaty w Danii maj¹ inn¹
atmosferê. S. Oleng opowiedzia³ te¿ o proeko-
logicznych przygotowaniach do szczytu w
stolicy Danii. Jednym z pierwszych dzia³añ by³a
ocena energetycznej efektywnoœci Centrum
Kongresowego, w którym odbêdzie siê kon-
ferencja. Poniewa¿ ocena wypad³a negaty-
wnie, in¿ynierowie opracowali projekt efekty-
wnego wykorzystania energii w tym budynku
i teraz wprowadzaj¹ go w ¿ycie. Ekologicznym
akcentem w czasie konferencji bêd¹ tak¿e
pojazdy o ró¿nym, przyjaznym œrodowisku
napêdzie.

Podsumowuj¹c ca³e spotkanie, P. Head
wyjaœni³, ¿e nie wszystkie rz¹dy pañstw
wiedz¹, i¿ w Unii Europejskiej s¹ du¿e
pieni¹dze na inwestycje ekologiczne, które
przynosz¹ zyski. Poszerzeniu tej wiedzy s³u¿y³y
m.in. poznañska konferencja klimatyczna 
i pomniejsze sympozja z ni¹ zwi¹zane.
Zdaniem goœcia z Danii, pozytywnym
skutkiem szczytu klimatycznego jest to, ¿e
nigdy dot¹d uwaga ca³ego œwiata nie by³a w
takim stopniu skupiona na ochronie
œrodowiska. 

Danuta Chodera-Lewandowicz 
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Nominacje profesorskie

Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u i po wyra¿eniu opinii przez Wysoki Senat 
Rektor mianowa³ na stanowisko profesora zwyczajnego nastêpuj¹ce osoby:
1. Prof. dr hab. Grzegorz Rosiñski Wydz. Biologii 
2. Prof. dr hab. Marian Walczak Wydz. Ped.-Art. 

W zwi¹zku z uzyskaniem tytu³u naukowego profesora 
Rektor mianowa³ na stanowisko profesora nadzwyczajnego na czas nieokreœlony: 
1. Prof. dr hab. Tomasz Goslar Wydz. Fizyki
2. Prof. dr hab. Artur Jarmo³owski Wydz. Biologii
3. Prof. dr hab. Jacek Komasa Wydz. Chemii
4. Prof. dr hab. Leszek Wachowski Wydz. Chemii
5. Prof. dr hab. Hanna Guliñska Wydz. Chemii
6. Prof. dr hab. Marian Weso³y Wydz. Nauk Spo³.
7. Prof. dr hab. Marek ¯yromski Wydz. Nauk Pol. i Dz.

Na wniosek w³aœciwej Rady Wydzia³u i po pozytywnym zaopiniowaniu tego wniosku
przez Wysoki Senat Rektor mianowa³ na stanowisko profesora nadzwyczajnego 
na czas nieokreœlony nastêpuj¹ce osoby:
1. Prof. dr hab. Piotr Bering Kolegium GnieŸn.
2. Prof. dr hab. Agnieszka Kie³kiewicz-Janowiak Wydz. Neofilologii
3. Prof. dr hab. Ryszard Naskrêcki Wydz. Fizyki

Rektor mianowa³ na stanowisko 
profesora nadzwyczajnego na okres 6. lat 
nastêpuj¹ce osoby:
1. Dr hab. Camilla Badstübner-Kizik Wydz. Neofilologii
2. Dr hab. Ryszard Cichocki Wydz. Nauk Spo³ecznych
3. Dr hab. in¿. Henryk Drozdowski Wydz. Fizyki
4. Dr hab. Rafa³ Drozdowski Wydz. Nauk Spo³ecznych
5. Dr hab. Tomasz Hornowski Wydz. Fizyki
6. Dr hab. Andrzej Janiak Wydz. Prawa i Adm.
7. O. dr hab. Bogus³aw Kochaniewicz Wydz. Teologiczny
8. Dr hab. Marek Krajewski Wydz. Nauk Spo³.
9. Dr hab. Nicole Nau Wydz. Neofilologii

10. Dr hab. Ewa Nowak Wydz. Nauk Spo³ecznych
11. Dr hab. Zdzis³aw Pentek Wydz. Historyczny
12. Dr hab. Krzysztof Stachewicz Wydz. Teologiczny
13. Dr hab.  Barbara Walna Stacja Ekologiczna
14. Dr hab. W³odzimierz Wilowski Wydz. Nauk Spo³ecznych
15. Dr hab. Kazimierz Wojnowski Wydz. Ped.-Art. Kalisz
16. Dr hab. W³adys³aw Zabrocki Wydz. Neofilologii
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Spotkanie otworzy³ jednak sam rektor, prof. Marciniak: 
- ̄ yjemy w dobie myœlenia strategicznego i nie tylko firmy,
ale równie¿ uczelnie musz¹ rozró¿niaæ cele bie¿¹ce 

i dalekosiê¿ne. Dlatego dokumenty strategiczne powinny pow-
staæ na poziomie uczelni oraz poszczególnych wydzia³ów -
podkreœla³, oddaj¹c g³os pe³ni¹cemu obowi¹zki gospodarza
spotkania prof. Lesickiemu. Prof. Zbyszko Melosik (WSE) 
w referacie „Kontrowersje wokó³ funkcji uniwersytetu”
apelowa³ o zachowanie równowagi pomiêdzy naukami
humanistycznymi i œcis³ymi oraz pomiêdzy dostosowaniem siê
do wymogów wolnego rynku a tradycj¹ UAM. Tymczasem
prof. Marek Kwiek w polemizuj¹cym wyst¹pieniu „Dok¹d
zmierzaj¹ uniwersytety europejskie?” wskaza³ na koniecznoœæ
zwiêkszenia roli badañ, które stanowi¹ o pozycji i zarobkach
wspó³czesnych uczelni. 

- W dzisiejszym œwiecie szko³a kszta³c¹ca 40 czy 80 tys.
studentów nie znaczy nic. Presti¿ bierze siê z badañ, 
a - na co mogê wymieniæ dziesi¹tki przyk³adów liczbowych
- w tej chwili Polska i UAM znajduj¹ siê na naukowych
peryferiach. Nale¿y te¿ pomyœleæ o zatrzymaniu zdolnych
m³odych kadr, których ucieczka ju¿ wkrótce mo¿e staæ siê
g³ówn¹ bol¹czk¹ uczelni - przestrzega³ prof. Kwiek. 

Poniewa¿ najlepiej korzystaæ z doœwiadczeñ innych, do udzia³u
w Konferencji zaproszono dr. hab. Cezarego Kochalskiego 
z Uniwersytetu Ekonomicznego, by przedstawi³ metody, który-
mi pos³ugiwali siê podczas tworzenia strategii pracownicy
zaprzyjaŸnionej uczelni. - Wiêkszoœæ uniwersytetów artyku³uje
swoj¹ misjê. Byæ mo¿e jednak opracowanie strategii mo¿e
u³atwiæ wczeœniejsze okreœlenie wizji uczelni? - proponowa³.
Jako metody, które wykorzystali poznañscy ekonomiœci,
wskaza³ m.in. analizê SWOT, benchmarking, analizê finansow¹
i scenariuszy oraz rachunek kosztów. Dr hab. Kochalski
przestrzega³ te¿ przed lekcewa¿eniem samego procesu
tworzenia strategii, nad któr¹ zespó³ z Akademii Ekonomicznej
pracowa³ po 4 dni w tygodniu przez ca³e, czteromiesiêczne
wakacje. - I pamiêtajmy, ¿e najwa¿niejsz¹ i najczêœciej 
lekcewa¿on¹ czêœci¹ strategii w jednostkach misyjnych jest… 
jej realizowanie - doda³ pó³ ¿artem.

Dorota Nicewicz-Modrzewska z Centrum Informatycznego
opowiedzia³a krótko o strategiach polskich i zagranicznych
szkó³ wy¿szych, za szczególnie interesuj¹cy uznaj¹c Program

Rozwoju UJ. Prof. Kazimierz Przyszczypkowski (WSE)  przed-
stawi³ wyniki badañ (prowadzonych z prof. Ew¹ Solarczyk-
Ambrozik) nad edukacj¹ na ni¿szym szczeblu. Zwracaj¹c
uwagê, ¿e wiêkszoœæ studentów UAM rekrutuje siê z 3 woje-
wództw: wielkopolskiego, zachodniopomorskiego i lubuskiego,
alarmowa³, ¿e poziom maturalny pozostawia wiele do ¿yczenia,
a w konsekwencji mo¿e wp³ywaæ na poziom uczelni. - Szeroki
dostêp do matury nie przek³ada siê na kompetencje uczniów.
Byæ mo¿e powinniœmy nawi¹zaæ bli¿sz¹ wspó³pracê z najlepszy-
mi szko³ami œrednimi w regionie i dokszta³caæ pracuj¹cych w
nich nauczycieli i uczniów podczas szkó³ letnich? - proponowa³.  

Na podstawie dokumentów publikowanych przez w³adze
miasta, prof. Rafa³ Drozdowski z WNS dokona³ krytycznej 
analizy pozycji UAM w polityce Poznania. - Wydaje siê, ¿e has³o
„Akademicki Poznañ” to czêœciowo pusty slogan, a miejska
strategia pe³na jest ogólników. Nie istnieje te¿ póki co, polityka
prostudencka - ubolewa³. Prof. Tadeusz Stryjakiewicz (WNGiG)
zajmuj¹cy siê RSI „Innowacyjna Wielkopolska” zwróci³ uwagê,
¿e wœród 16. regionów metropolitalnych, bior¹cych udzia³ 
w jednym z projektów europejskich, Poznañ ma najni¿szy
odsetek zatrudnionych w sektorze kreatywnym. -  A przecie¿
rozwój tego sektora w znacz¹cym stopniu wp³ywa na zmianê
koncepcji lokalizacji dzia³alnoœci gospodarczej, a co za tym idzie
rozwój regionu - wyjaœnia³ prof. Stryjakiewicz. - Powstanie
Muzeum Guggenheima w Bilbao wygenerowa³o 3,8 tys.
nowych miejsc pracy w Kraju Basków. Prof. Bogus³aw Mróz
(Wydzia³ Fizyki) opowiadaj¹c o audycie strategicznym UAM,
wykonanym wspólnie z Maciejem Oppeln-Bronikowskim,
próbowa³ odpowiedzieæ na pytanie jak zwiêkszyæ konkuren-
cyjnoœæ na tle innych uczelni. - Byæ mo¿e nale¿y stworzyæ
kierunki ³¹cz¹ce ró¿ne specjalnoœci, na przyk³ad antropologiê
kulturow¹ z zarz¹dzaniem? 

Konferencja wzbudzi³a wiele emocji i trwa³a o ponad godzinê
d³u¿ej ni¿ planowano. Liczne pytania, kierowane zw³aszcza 
do dr. Kochalskiego z UEP, pokazuj¹, ¿e opracowanie strategii
nie bêdzie ³atw¹ spraw¹, mo¿e trafiæ na opór grup reprezentu-
j¹cych ró¿ne interesy. - Kolejne seminarium strategiczne
zostanie zwo³ane wiosn¹ - zapowiedzia³ ju¿ prof. Lesicki. - Planu-
jemy wtedy szerok¹ dyskusjê spo³ecznoœci akademickiej nad
treœci¹ misji i celami strategicznymi.   

Ewa Woziñska

Myœleæ strategicznie
UAM nale¿y do w¹skiego grona 6. (na 18 istniej¹cych) uniwersytetów w kraju, 
które nie doczeka³y siê w³asnej strategii. Jej stworzenie by³o jedn¹ z wyborczych 
obietnic prof. Bronis³awa Marciniaka. Po wygranej Jego Magnificencja nie zasypia³
gruszek w popiele i szybko powo³a³ Komisjê Rektorsk¹ ds. Strategii UAM oraz Zespó³
ds. przygotowania projektu Strategii Rozwoju UAM, na którego czele stanêli 
prorektorzy, profesorowie Andrzej Lesicki i Jacek Guliñski. I to w³aœnie cz³onkowie
tego drugiego zespo³u byli g³ównymi bohaterami grudniowej konferencji 
„Strategie rozwoju wspó³czesnych uniwersytetów - teoria i praktyka”.
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Krajowa Reprezentacja Doktorantów uzna³a, ¿e UAM jest
najbardziej prodoktoranck¹ uczelni¹ w Polsce w roku
2008. Tytu³ trochê zawi³y, ale zaszczytny, zw³aszcza ¿e

nagrodê wrêczono uroczyœcie w obecnoœci prof. Barbary
Kudryckiej, ministra nauki i szkolnictwa wy¿szego. Jest to sukces
tak¿e prof. S³awomiry Wronkowskiej-Jaœkiewicz, która
odpowiada³a za „doktorancki pion”. Czym wyró¿nia siê nasza
uczelnia?

- Nie wiem, jakie kryteria zawa¿y³y - mówi prof. S³awomira
Wronkowska-Jaœkiewicz - ale to wyró¿nienie nas raduje, bo
doktoranci to przecie¿ przysz³oœæ Uniwersytetu. Studia dok-
toranckie to, jej zdaniem, ci¹gle organizuj¹ca siê instytucja, któr¹
trzeba doskonaliæ i zmieniaæ, co nie by³oby mo¿liwe, gdyby nie
starania wielu ludzi i zespo³ów, pocz¹wszy od kierowników
studiów doktoranckich, przez administracjê i kwesturê, 
Studium Jêzyka Angielskiego a¿ po samych doktorantów. 
Zorganizowali siê szybko, konstruktywnie i taktownie walczyli 
o swoje prawa - twierdzi prof. Wronkowska-Jaœkiewicz. - To oni
tak¿e wywalczyli w radzie miasta zni¿ki na komunikacjê.

UAM wyró¿nia siê tak¿e tym, ¿e wprowadzi³ w ¿ycie wiele ure-
gulowañ o charakterze socjalnym. Stosunkowo wysoka 
w porównaniu z innymi uczelniami jest te¿ pula stypendiów
doktoranckich. - Nie oszczêdzamy na doktorantach - jak to 
sformu³owa³a lapidarnie prof. Wronkowska-Jaœkiewicz. 

Poznañscy doktoranci korzystaj¹ równie¿ z kursów jêzykowych,
a pod wzglêdem czêstoœci wyjazdów zagranicznych doktoranci
UAM plasuj¹ siê w czo³ówce. - Cieszy³abym siê, gdyby oprócz
tych aspektów brano w ocenie pod uwagê program naukowy
dla doktorantów - mówi prof. Wronkowska-Jaœkiewicz - bo to
jedna z najwa¿niejszych spraw dla jakoœci studiów doktoranc-
kich. To nie jest ³atwe, bo taki program nie mo¿e byæ przed³u¿e-
niem programu studiów magisterskich. Oferta musi byæ boga-
ta, trzeba braæ pod uwagê tak¿e to, ¿e nie wszyscy doktoranci
bêd¹ pracowaæ jako naukowcy. Program naukowy nie mo¿e
te¿ zastêpowaæ czy nawet zuba¿aæ relacji mistrz-uczeñ, która w
czasie studiów doktoranckich jest najwa¿niejsza. Ca³y czas chodzi
o wywa¿enie miêdzy chuchaniem na talent z jednej strony, a
wdra¿aniem do systematycznej pracy z drugiej. Czas trwania
studiów doktoranckich jest krótki - 4 lata - a w tym czasie 
doktoranci startuj¹ tak¿e w takiej ¿yciowej dziedzinie, 
jak za³o¿enie rodziny i wiele spraw ¿ycia codziennego ich
rozprasza, dlatego to wdro¿enie do systematycznej pracy jest
tak wa¿ne. Marzeniem prof. S³awomiry Wronkowskiej-
Jaœkiewicz jest te¿, aby powsta³y zespo³y  czy seminaria, 
grupuj¹ce kilku doktorantów, prowadzone przez znakomitych
profesorów, które stawa³yby siê miejscem do dyskusji
naukowych i wzajemnego dzielenia siê doœwiadczeniami 
i lekturami. maj

Przysz³oœæ uczelni 
to doktoranci

izolowanie z powodu niesprawnoœci od
aktywnego nurtu ¿ycia. Widaæ w œwietle
wyników ukoñczonych badañ, o których
mówimy, wyraŸnie, ¿e panie i to mieszkaj¹ce
na wsi maj¹ minimaln¹ szansê na znalezienie,
a nawet szukanie pracy. A jeœli nawet uda siê
j¹ znaleŸæ, to jest ona z regu³y poni¿ej ich
mo¿liwoœci, oczekiwañ, daleka od daj¹cej
satysfakcjê. 

••Takie badania pozwalaj¹ poszerzyæ 
nasz¹ spo³eczn¹ wiedzê na temat
niesprawnoœci, u³atwiaj¹ szukanie dróg

wyjœcia z rozlicznych zwi¹zanych z tym
zagadnieniem problemów. Jednak 
nie sposób nie zauwa¿yæ, ¿e badaj¹c tê
grupê, traktujemy j¹ jako przedmiot
badañ... 
- Tak, to w du¿ej mierze prawda. Chocia¿

prowadzone przez nas badania przynosz¹
znacz¹cy plon, ksi¹¿ki, konferencje, opraco-
wania, to mam pewien absmak, wynikaj¹cy z
tego, ¿e w badania sytuacji osób z ograni-
czon¹ sprawnoœci¹ nie anga¿owaliœmy a¿ tak
wielu osób, których problem dotyczy. Przecie¿
osoby te (mam na myœli ich czêœæ) mog³yby tu

wnieœæ wiele cennych obserwacji, ukierun-
kowaæ nasze naukowe poszukiwania i reflek-
sje. Moim marzeniem jest, aby w kolejnych
badaniach uczestniczy³y w charakterze
ekspertów i badaczy osoby z ograniczeniami
sprawnoœci, o ile tylko pozwol¹ im na to ich
merytoryczne kompetencje. Chêtnie wiêc
w³¹czymy matematyków, statystyków, infor-
matyków, analityków i wielu innych, których
obecnoœæ pozwala badaniom nadaæ g³êbszy
wymiar - tak¿e w sensie czysto ludzkim, czyli
wspólnego poszukiwania najlepszych
rozwi¹zañ trudnych problemów.

Dokoñczenie rozmowy ze str. 11
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••Jakiego typu badania prowadzone s¹ w ramach tego
projektu? 
- Badania prowadzone s¹ w wylosowanych szko³ach Pozna-

nia i Wielkopolski. Zak³adamy, ¿e do koñca 2009 r. przebadamy
grupê prawie 5000. nastolatków, w wieku od 10. do 18. lat,
stanowi¹cych jednoprocentow¹ reprezentacjê wszystkich nas-
toletnich mieszkañców Wielkopolski. Interesuj¹cy nas okres
¿ycia cz³owieka jest niezwykle wa¿ny ze wzglêdu na kszta³-
towanie siê dojrza³oœci biologicznej, psychologicznej,
spo³ecznej, jakoœci zdrowia fizycznego i psychicznego m³odych
ludzi, wkraczaj¹cych w doros³e ¿ycie. 

Badania prowadzone s¹ na wielu p³aszczyznach. Lekarze
pierwszego kontaktu oceniaj¹ stan zdrowia, a w przypadku
stwierdzenia nieprawid³owoœci, kieruj¹ do specjalistów z Uniwer-
sytetu Medycznego na badania specjalistyczne. Pielêgniarki
przygotowuj¹ dokumentacjê na temat historii stanu zdrowia 
i przebiegu wzrastania, która szczególnie interesuje 
auksologów. Ci bowiem wykonuj¹ aktualne badania somato-
metryczne i badaj¹ sk³ad cia³a. W ramach wirusologii moleku-
larnej badana jest miêdzy innymi czêstoœæ wystêpowania
wirusów z grupy Herpes. Przeprowadzane s¹ testy sprawnoœci
fizycznej oraz szczegó³owe wywiady na temat warunków ¿ycia
w rodzinach, w których wychowuje siê m³odzie¿, zachowañ
ryzykownych dla zdrowia, relacji z rówieœnikami, rodzicami,

nauczycielami, postêpów w nauce oraz subiektywnej oceny
stopnia zadowolenia z ¿ycia. Badania dadz¹ nam szerokie spek-
trum wiedzy o m³odzie¿y. Proszê zauwa¿yæ, ¿e badamy
zarówno dzieciêciolatki, wchodz¹ce w okres dojrzewania, jak 
i m³odzie¿, która w³aœnie przechodzi ten swoisty czas „burz 
i naporów” - w sumie najtrudniejszy, ale te¿ niezwykle interesu-
j¹cy okres ¿ycia cz³owieka.  

••Czy mo¿na ju¿ mówiæ o pierwszych wynikach badañ?
- Jest na to jeszcze za wczeœnie. Do chwili obecnej przebada-

liœmy 2000 nastolatków, przed nami drugie tyle. Przygotowuje-
my pierwsze wspólne publikacje: pierwsza, bêd¹ca pok³osiem
seminarium zorganizowanego we wrzeœniu, traktuj¹ca 
o wyzwaniach, jakie stoj¹ obecnie przed badaczami okresu
m³odzieñczego; druga bêdzie dotyczyæ czêstoœci wystêpowania
wœród nastolatków silnie teratogennych i onkogennych
wirusów z grupy Herpes. To pierwsze w Polsce i, wed³ug mojej
wiedzy, w Europie badania przesiewowe na obecnoœæ tych
wirusów u nastolatków. W Polsce, wzorem innych krajów
europejskich, proponuje siê szczepienia przeciwko tym wiru-
som. Uwa¿amy, ¿e nale¿y najpierw dok³adnie rozpoznaæ, jak
czêsto wystêpuj¹ one wœród m³odzie¿y. To jeden z wa¿nych
aspektów praktycznych naszego projektu. Konkretne wskaza-
nia do wdro¿enia w planach polityki zdrowotnej regionu. 

••Porozmawiajmy zatem o wymiarze pozanaukowym. 
Co dobrego mog¹ przynieœæ te badania dla Wielkopolski? 
- Oprócz niezwykle interesuj¹cych aspektów poznawczych,

planujemy, poza wymienionymi badaniami przesiewowymi na
obecnoœæ wirusów z grupy Herpes, okreœliæ czêstoœæ wys-
têpowania oty³oœci, nadciœnienia têtniczego krwi, schorzeñ
najczêœciej wystêpuj¹cych wœród m³odzie¿y naszego regionu.
Planujemy skonstruowanie aktualnych norm rozwojowych do
oceny rozwoju fizycznego, w tym pierwsze w Polsce normy roz-
wojowe do oceny sk³adu cia³a. W celu wdro¿enia wyników
naszej pracy do polityki zdrowotnej regionu wspó³pracujemy 
z w³adzami samorz¹dowymi oraz odpowiednimi komórkami
administracji województwa. 

••Jaki jest udzia³ w projekcie strony norweskiej?
- Norwegowie podobne badania przeprowadzili ju¿ u siebie

dwa lata temu. Wspó³praca polega zatem g³ównie na wymianie
doœwiadczeñ. Zaplanowaliœmy seminaria i warsztaty, które
odbywaæ siê bêd¹ co pó³ roku do koñca realizacji projektu, 
tj. do marca 2011 roku. Wspó³organizatorem tych seminariów
bêdzie Wydzia³ Biologii UAM. Pierwsze, zatytu³owane „Asses-
sing innovation challenges for the adolescent health research”,
odby³o siê równolegle z inauguracj¹ projektu. Szczegó³y doty-
cz¹ce zagadnieñ omawianych podczas tego seminarium
mo¿na znaleŸæ w Internecie pod adresem www.adopolnor.eu.
Kolejne seminarium planujemy pod koniec lutego i jak wskazuje
tytu³ - „Physical activity and fitness: the contemporary 
challenges”, bêdzie ono poœwiêcone ró¿nym aspektom 
aktywnoœci ruchowej i sprawnoœci fizycznej m³odych ludzi.
Wszystkich zainteresowanych serdecznie zapraszam do 
Collegium Biologicum. Zapraszam równie¿ do odwiedzania
witryny naszego projektu. 

Pracujemy na rzecz regionu 
„U progu doros³ego ¿ycia: zdrowie i jakoœæ ¿ycia m³odzie¿y w zró¿nicowanym spo³ecznie i ekonomicznie
œrodowisku”, projekt zwi¹zany z tym zagadnieniem, dofinansowany z grantu Norweskiego Mechanizmu 
Finansowego i Mechanizmu Finansowego Europejskiego Obszaru Gospodarczego 2004-2009, zainaugurowano 
w Poznaniu. Umowê o wzajemnej wspó³pracy podpisa³y trzy uczelnie: Uniwersytet im. Adama Mickiewicza, 
Uniwersytet Medyczny im. Karola Marcinkowskiego w Poznaniu oraz University of Agder w Kristiansand w Norwegii. 

O realizacji projektu z prof. dr hab. Mari¹
Kaczmarek z Instytutu Antropologii UAM,

kierownikiem i pomys³odawczyni¹, 
rozmawia Magdalena Zió³ek 
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Od czterech lat zagraniczni studenci przyje¿d¿aj¹cy na
Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu w
ramach Programu Socrates/Erasmus mog¹ uczest-

niczyæ w wycieczce integracyjnej organizowanej przez koordy-
natora uczelnianego Programu Socrates/Erasmus - prof. dr.
hab. Tomasza Kaczmarka, pracowników Dzia³u Wspó³pracy 
z Zagranic¹, studentów polskich zrzeszonych w Erasmus Student
Network oraz zatrudnionych pilotów. Cel tego wyjazdu jednak
nie tylko polega na nawi¹zaniu nowych przyjaŸni i spotkaniu
osób z innych krajów, ale tak¿e na poznaniu cennych 
i interesuj¹cych zarówno pod wzglêdem przyrodniczym, jak 
i kulturowym miejsc w Polsce. W dniach od 29 listopada 
do 3 grudnia 2008 r. uczestniczy³o w tego typu wyjeŸdzie
ponad 100. studentów Programu Socrates/Erasmus z ró¿nych
czêœci Europy. Tej licznej, miêdzynarodowej grupie
towarzyszy³em w tym roku, jako opiekun i dawny student 
Programu. 

Podobnie jak mia³o to miejsce w latach minionych, na
pocz¹tku wyjazdu, zgodnie z programem znalaz³ siê kilku-
godzinny pobyt na Jasnej Górze, po³¹czony ze zwiedzaniem
Klasztoru Jasnogórskiego. Nastêpnie, zgodnie z planem
wycieczki, na drodze do Krakowa, kiedy zapad³ ju¿ zmierzch
zatrzymaliœmy siê pod wzgórzami, na których lœni³y w œwietle
ksiê¿yca ruiny zamku Ogrodzieniec. Historiê tego miejsca
owianego licznymi legendami opowiedzia³ nasz pilot - Horacy.
Kolejnym punktem programu wycieczki by³ ju¿ Kraków, gdzie
zatrzymaliœmy siê w hostelach po³o¿onych w œródmieœciu.
Pobyt w mieœcie Kraka wi¹za³ siê ze zwiedzaniem historycznej
dzielnicy ¿ydowskiej Kazimierz, z której histori¹ miêdzynaro-
dowe grono studentów zaznajomili krakowscy przewodnicy.
Spacer na Wawel wi¹za³ siê ze zwiedzaniem dziedziñca
zamkowego, katedry oraz wspinaczk¹ na jej wie¿ê, gdzie
mo¿liwe by³o podziwianie najs³ynniejszego polskiego dzwonu,
ufundowanego przez Zygmunta Starego.  S³oneczna pogoda
pozwoli³a naszym studentom poznaæ rynek krakowski i historiê

hejna³u, brzmi¹cego z wie¿y Koœcio³a Mariackiego. Kolejne dni
pobytu integracyjnego wi¹za³y siê ze zwiedzaniem Kopalni Soli 
w Wieliczce oraz z  wyjazdem do Koœcieliska, gdzie zatrzymaliœmy
siê na kolejne noclegi. Przepiêknie po³o¿ony, tu¿ obok wejœcia do
Tatrzañskiego Parku Narodowego, pensjonat Halit by³ miejscem, 
z którego w nastêpnych dniach zaczynaliœmy nasze wêdrówki.
Pierwsz¹ z nich odbyliœmy do Doliny Koœcieliskiej, która
oczarowa³a wielu uczestników wyjazdu. Tam tak¿e mia³a miejsce
miêdzynarodowa bitwa na kulki œnie¿ne. Co dla wielu studen-
tów, szczególnie z po³udniowej czêœci Europy, gdzie opady
œniegu s¹ rzadkoœci¹, by³o wyj¹tkowa atrakcj¹. Podczas jednod-
niowej wycieczki do Zakopanego odwiedziliœmy Cmentarz
Zas³u¿onych na Pêksowym Brzyzku oraz wjechaliœmy kolejk¹ na
Guba³ówkê, gdzie dziêki s³onecznej pogodzie mogliœmy podziwiaæ
koronê Tatr. Program wyjazdu integracyjnego Studentów Progra-
mu Socrates/Erasmus bogaty by³ tak¿e w atrakcje wieczorne.
Jedn¹ z nich by³ wieczór rycerski, podczas którego studenci mogli
m.in. poznaæ tajemnice magii, wró¿b oraz byæ uczestnikami
zaaran¿owanych walk rycerskich. Kostiumy, zbroje oraz atmos-
fera œnie¿nych Tatr sprzyja³a wspólnemu spêdzaniu czasu 
w miêdzynarodowym gronie. 

W drodze powrotnej do Poznania zatrzymaliœmy siê 
w Oœwiêcimiu, gdzie zwiedziliœmy obóz zag³ady. Kilkugodzinne
pobyt w tym miejscu pozwoli³ na chwilê refleksji i zadumy nad
skal¹ zbrodni na niewinnych istnieniach ludzkich. 

Miejsce to by³o ostatnim punktem programu czwartej
wycieczki zagranicznych studentów Programu Socrates/Eras-
mus Uniwersytetu im. Adama Mickiewicza. Myœlê, ¿e pozwoli³a
ona na wspóln¹ integracjê ludzi, pochodz¹cych z wielu krajów
Europy, a którzy zdecydowali siê studiowaæ w Poznaniu. S¹dzê
tak¿e, ¿e podobnie jak ja pamiêtam swoje wyjazdy integracyj-
na podczas pobytu na stypendium Sokratesa, tak i dla nich
wycieczka ta pozostanie na d³ugie lata w pamiêci. 

Micha³ Mêczyñski
Wydzia³ Nauk Geograficznych i Geologicznych UAM

Czwarta wycieczka integracyjna 
studentów Socratesa UAM 

Studenci pod Dzwonem Zygmunta 
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Opactwo w L¹dzie nale¿y do najstarszych klasztorów na
ziemiach polskich. Powsta³o w II po³. XII wieku. Dok³ad-
na data jego fundacji jest bardzo mocno dyskutowana

w dotychczasowej historiografii. ‘Zród³a pisane nie pozwalaj¹ na
jej precyzyjne ustalenie. Przez wiele lat historycy, historycy 
sztuki i architektury stawiali liczne hipotezy na temat jego
pocz¹tków. Mimo burzliwych dyskusji nie uda³o siê jednak
wypracowaæ i ustaliæ ostatecznego zdania na temat dok³ad-
nego czasu fundacji i pierwszej fazy jego zabudowy. Od wielu
lat postulowano w nauce poszerzone badania, w tym przede
wszystkim prace wykopaliskowe, które mog³yby wyjaœniæ dotych-
czasowe w¹tpliwoœci. Mimo postulatów prac takich nie
prowadzono. Dopiero w 2006 roku na zlecenie Wielkopolskiego
Wojewódzkiego Konserwatora Zabytków w Poznaniu podjê³a je
Ekspedycja Archeologiczna „£ekno” z Instytutu Historii UAM.

Kontynuowano je nastêpnie w 2007 i 2008 roku. Mia³y one
charakter sonda¿owo-weryfikacyjny i mia³y pos³u¿yæ do skon-
struowania planu szerokop³aszczyznowych, interdyscypli-
narnych badañ tego obiektu. Prace te by³y prowadzone pod
kierunkiem prof. A. M. Wyrwy.

Celem badañ w 2006 roku by³o wstêpne rozpoznanie straty-
grafii wewn¹trz wirydarza klasztornego, szczególnie ustalenie
nawarstwieñ, zalegaj¹cych poni¿ej obecnego poziomu kru¿-
ganka klasztornego i warstw z wczeœniejszych faz u¿ytkowania
tej czêœci klasztoru i wirydarza. Prace prowadzono klasycznymi
metodami wykopaliskowymi, warstwami kulturowymi. 

W 2007 roku przeprowadzono natomiast specjalistyczne
badania w kaplicy pw. œw. Jakuba metod¹ termograficzn¹ oraz
wstêpne rozpoznanie architektoniczne bry³y obiektu celem
rozpoznania jego kolejnych faz budowy. 
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Klasztor cysterski w L¹dzie 
powoli ods³ania swoje tajemnice 
Od 2006 roku Ekspedycja Archeologiczna „£ekno” z Instytutu Historii UAM 
niezale¿nie od badañ w £ekneñskim Kompleksie Osadniczym prowadzi³a te¿ badania
archeologiczno-architektoniczne w obrêbie zespo³u klasztoru pocysterskiego 
w L¹dzie nad Wart¹. 

Miejsce usytuowania wykopów 
przy wschodniej œcianie klasztoru 

Fragmenty reliktów fundamentu w wykopie II, 
dochodz¹cych od wschodu do œciany wschodniej klasztoru

Zdjêcie lotnicze - opactwo pocysterskie 
w L¹dzie na tle pradoliny Warty

Salezjanie - gospodarze obiektu pocysterskiego 
w L¹dzie i uczestnicy badañ
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Kontynuacj¹ tych prac by³y badania archeologiczno-architek-
toniczne przeprowadzone od 30.06. do 21.07.2008 roku. 
By³y one finansowane przez Wojewódzkiego Wielkopolskiego
Konserwatora Zabytków w Poznaniu, przy udziale materia³owym
Ekspedycji Archeologicznej „£ekno” z IH UAM w Poznaniu 
w ramach funduszy przyznanych przez Rektora UAM, Muzeum
Archeologiczne w Poznaniu i Ojców Salezjanów w L¹dzie. 

Ich celem by³o wstêpne rozpoznanie stratygrafii oraz charak-
teru budowli architektonicznych w partii fundamentowej
wschodniego skrzyd³a klasztoru - rozlokowanie przypór i innych
ewentualnych konstrukcji architektonicznych, a jednoczeœnie
uzyskanie informacji na temat przybli¿onej chronologii budowy
skrzyd³a wschodniego klasztoru. Prace archeologiczne by³y
prowadzone w bezpoœredniej korelacji z badaniami architek-
tonicznymi. Celem uzyskania wstêpnych informacji na temat
chronologii badanej czêœci obiektu pobrano próbki zapraw z
fundamentów skrzyd³a wschodniego do badañ metod¹ 14C
AMS i reliktów budowli drewnianych odkrytych pod funda-
mentami klasztoru cysterskiego. Analizy pobranych próbek
przeprowadzono w Poznañskim Laboratorium Radiowê-
glowym pod kierunkiem prof. Tomasza Goslara. 

W pracach wykopaliskowych w 2008 roku uczestniczyli:
prof. dr hab. Andrzej M. Wyrwa - historyk, archeolog, kierow-
nik badañ, IH UAM w Poznaniu, mgr Tomasz Kasprowicz -
archeolog, Muzeum Archeologiczne w Poznaniu i Paulina
Weso³owska - archeolog-dokumentalista oraz pracownicy
naukowo-techniczni: mgr Rados³aw Zywert - historyk oraz 
studentki archeologii IP UAM (praktykantki) Paulina Szulc, 
Ma³gorzata Kolasa. W pracach eksploracyjno-wykopaliskowych
brali zaœ udzia³ pracownicy zatrudnieni przez Urz¹d Pracy 
w S³upcy za poœrednictwem Urzêdu Gminy w L¹dku: Jan Lisiecki,
Pawe³ Zamiata³a, Wincenty Kaczmarek, Grzegorz Lepel. 

W wyniku przeprowadzonych badañ ods³oniêto cykl nie-
znanych fundamentów przylegaj¹cych od wschodu do skrzyd³a
wschodniego klasztoru, fundamenty pierwotnych przypór itd.
W warstwach przysp¹gowych fundamentu w wykopie II zare-
jestrowano œlady osadnictwa z wczesnego œredniowiecza. 
Zarejestrowano tam m.in. fragmenty drewnianej konstrukcji,
najprawdopodobniej chaty, która zwi¹zana jest z wczeœniejsz¹
faz¹ osadnictwa na tym miejscu, jeszcze przed przybyciem tu w
XII wieku cystersów. 

W œwietle dotychczasowych, wstêpnych ustaleñ, odkryte
przy wschodnim skrzydle relikty fundamentów oraz badania
architektoniczne posadowionych na nich murów, ju¿ na tym
etapie, pozwalaj¹ nieco inaczej spojrzeæ na dotychczasowe
pogl¹dy odnoœnie budowy skrzyd³a wschodniego klasztoru, 
w którym znajduj¹ siê m.in. kapitularz i kaplica œw. Jakuba. 
Na obecnym etapie badañ datuje siê je (badania szczegó³owe
s¹ dopiero w trakcie) na II po³. XIII wieku(?). Po pe³niejszym
rozpoznaniu archeologiczno-architektonicznym wszystkich
skrzyde³ klasztoru, kru¿ganków, piwnic i innych jego czêœci
architektonicznych oraz uwarstwieñ kulturowych, zalegaj¹cych
w ich obrêbie, z bardzo wielk¹ precyzj¹ bêdzie mo¿na
odpowiedzieæ na stawiane dotychczas pytania. Obecnie dosyæ
jednoznacznie mo¿na jednak stwierdziæ, ¿e wiele z dotychcza-
sowych hipotez, które wynika³y z „naukowych domys³ów”,
bêdzie musia³o byæ od³o¿onych do lamusa. Dalsze badania
tego, tak cennego obiektu dla kultury polskiej, bêd¹ najpraw-
dopodobniej kontynuowane w ramach renowacji ca³ego
zespo³u ze œrodków funduszy europejskich. Ich wyniki bêd¹
sukcesywnie publikowane, podobnie jak te z sezonu 2008, w
czasopismach naukowych. Nale¿y mieæ nadziejê, ¿e po wielu
latach dziêki tym badaniom klasztor w L¹dzie odkryje swoj¹
rzeczywist¹ historiê.     

Andrzej M. Wyrwa 

Wgrudniu 2008 roku, w Bibliotece Uniwersyteckiej 
w Poznaniu zainstalowane zosta³y wysokiej jakoœci
skanery wielkoformatowe, przeznaczone do ekolo-

gicznego kopiowania ksi¹¿ek, gazet, dokumentów i skryptów.
Skanery udostêpni³a firma Digital - Center (systemy archiwizacji
dokumentów).

Innowacyjny system kopiuj¹cy BOOKCOPY stanowi ekologi-
czn¹ alternatywê dla tradycyjnych kopiarek. Szczególn¹ zalet¹
tego urz¹dzenia jest to, ¿e bez u¿ycia papieru i tonerów
u¿ytkownik dokonuje zapisu wybranych dokumentów i od-
twarza je w dowolnym miejscu i czasie. Obs³uga kopiarki jest
niezwykle prosta. Wystarczy mieæ ze sob¹ pendrive'a lub kartê
pamiêci, na które zapisywane s¹ zeskanowane pliki w progra-
mach PDF, TIFF czy JPEG. W wybieraniu odpowiednich funkcji
pomagaj¹ monitor LCD i ergonomiczny panel steruj¹cy. Zbêdne
skany mog¹ zostaæ natychmiast usuniête bez potrzeby ich
zapisu. Œwiat³o skanera jest w 100% bezpieczne dla zbiorów,
jak i dla u¿ytkowników, gdy¿ jest to œwiat³o zimne i nieoœlepiaj¹ce.

Biblioteka Uniwersytecka, udostêpniaj¹c BOOKCOPY, promuje
ideê ekologicznego kopiowania pozycji ksi¹¿kowych i czasopism
udostêpnianych jedynie w czytelniach.

Przypominamy, ¿e przez pó³ roku korzystanie z urz¹dzenia
jest ca³kowicie bezp³atne. Po tym czasie Biblioteka podejmie
decyzjê o zakupie sprzêtu. Zapraszamy wszystkich u¿ytkowni-
ków Biblioteki Uniwersyteckiej do testowania i korzystania 
z nowoczesnego sprzêtu kopiuj¹cego. 

Takie kopiowanie - to rewolucja! 

Nowoczesny
system
BOOKCOPY 
w Bibliotece
Uniwersyteckiej
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Kiedy prof. dr hab. Janusz Wiœniewski podszed³ do
mównicy w Du¿ej Auli i odczyta³ tytu³ wyk³adu inaugura-
cyjnego: „M¹droœæ, wiedza, wartoœci czego oczekujemy 

od Uniwersytetu?”, uczestnicy zakoñczonej chwilê wczeœniej
sesji zadawali sobie podobne pytanie. Czego oczekujemy od
Collegium Polonicum w 15. rocznicê jego powstania?

Inauguracja roku akademickiego to podnios³e wydarzenie,
zw³aszcza w latach, w których zmieniaj¹ siê w³adze. Jeœli dodaæ
do tego piêtnastolecie istnienia placówki, mamy do czynienia z
wyj¹tkow¹ uroczystoœci¹. Jednak tym razem w S³ubicach
bardziej ni¿ atmosferê œwiêta wyczuwa³o siê niepokój o to, jaka
przysz³oœæ rysuje siê przed wspóln¹ placówk¹ naukowo-
badawcz¹ partnerskich UAM i Uniwersytetu Europejskiego
Viadrina (UEV). Jego wyrazem by³a sesja pod nazw¹ „Quo vadis
Collegium Polonicum?”, w której udzia³ wziêli m.in. rektorzy 
i prezydenci obu uczelni oraz w³adze miasta. Obecni byli tak¿e
prof. dr hab. Jerzy Fedorowski i prof. Knut Ipsen, którzy w 1992
roku po³o¿yli kamieñ wêgielny pod budowê CP. Rok póŸniej w
paŸdzierniku 1993 r. w Domu Kultury „Smok” odby³y siê pierwsze
wyk³ady z prawa polskiego dla studentów „Viariny”. 

- Wed³ug pomys³u strony niemieckiej uczelnia mia³a mieœciæ
siê we Frankfurcie, a po polskiej stronie znajdowaæ siê mia³y
jedynie akademiki - wspomina³ prof. Fedorowski. - Podobnie jak
minister Roman Duda uwa¿a³em, ¿e taka idea dyskryminuje
polsk¹ naukê. UAM mia³ byæ jedn¹ z piêciu polskich uczelni,
tworz¹cych CP, ale ostatecznie pozosta³ na placu boju sam. 
Nie by³o lekko, nie brakowa³o entuzjazmu ani œrodków, ale
brakowa³o pieniêdzy. Proszê Pañstwa, œrodki to jest to, co
mamy obiecane „na papierze”, a pieni¹dze to jest to, co trzy-
mamy w rêce i mo¿emy wydaæ - rozbawi³ zgromadzonych
ówczesny Rektor UAM. W kolejnych latach prê¿nie rozwijaj¹ca
siê placówka doczeka³a siê nowoczesnej siedziby (tradycyjna
„wiecha” pierwszej czêœci g³ównego budynku odby³a siê 
w 1996 r. z udzia³em rektora, prof. Stefana Jurgi i prof. Hansa
Weilera, ca³oœæ zosta³a otwarta w 1998 r.), biblioteki 
i akademików. Collegium Polonicum przyci¹ga³o zw³aszcza stu-
dentów z naszego kraju, dla których sta³o siê oknem szeroko

otwartym na Zachód. Wraz z wst¹pieniem do Unii Europejskiej
w 2004 roku przed polskimi ¿akami otworzy³a siê jednak mo¿li-
woœæ nauki na ka¿dej uczelni na kontynencie, choæby na
„Viadrinie” i atrakcyjnoœæ Collegium zmala³a.

Co mo¿na zrobiæ, by placówka nadal ¿y³a? Proszê Pañstwa,
zajmujê siê paleozoicznymi koralowcami i nie bardzo wiem, jak
przystosowaæ siê do wspó³czesnych warunków - ¿artowa³, nie
bez smutku w g³osie, prof. Fedorowski. - Musimy jednak staraæ
siê zrobiæ coœ, by CP nie by³o efemeryczn¹ „królow¹ jednej
nocy”, która piêknie rozkwita tylko po to, by nied³ugo potem
zwiêdn¹æ. Co zrobiæ, by przyci¹gn¹æ m³odzie¿?

- Przede wszystkim pamiêtajmy, jak wa¿nym zadaniem jest
dzia³alnoœæ naukowa - zauwa¿y³ prof. dr hab. Stanis³aw Lorenc.
- W ostatnim czasie w Collegium prowadzono m.in. projekty
dotycz¹ce dzia³alnoœci na obszarach nadgranicznych, bo to
przecie¿ najlepsze miejsce dla badañ interkulturowych - zaz-
nacza³. - Z CP wi¹¿e siê tyle moich wspomnieñ, pamiêtam jak
rozwija³a siê ta placówka - zabra³ g³os prof. Knut Ipsen.
Przysz³e pokolenia musz¹ wiedzieæ, ¿e tu siê op³aca studiowaæ,
wiêc w ofercie nauczania powinny znaleŸæ siê kierunki deficy-
towe na pobliskich uczelniach. Studenci musz¹ znaleŸæ tu coœ
szczególnie interesuj¹cego. Collegium Polonicum powinno
mieæ jakiœ swój symbol, znak rozpoznawczy, z którym bêdzie
kojarzone - podkreœla³. Wtórowa³ mu minister Stefan Jurga.
Przychodz¹ mi do g³owy ró¿ne pomys³y... Collegium Polonicum
mog³oby staæ siê kuŸni¹ elit dla instytucji europejskich. Ju¿ teraz
uczy siê tu wielu studentów pochodz¹cych z krajów
po³o¿onych na wschód od Polski i z pañstw ba³kañskich, wiêc
Collegium mog³oby byæ miejscem kszta³cenia na rzecz
demokracji w krajach s¹siaduj¹cych z UE, uczyæ o relacjach
interkulturowych - zastanawia³ siê. - Niew¹tpliwie jednak 
w obecnej formule placówka osi¹gnê³a pewien zenit, po
którym nadesz³a potrzeba zredefiniowania jej roli. To jednak ju¿
zadanie, z którym bêd¹ musia³y siê zmierzyæ nowe w³adze
UAM i „Viadriny” - zwróci³ siê w stronê prof. dr. hab. 
Bronis³awa Marciniaka i prezydenta Guntera Pleugera. Nowy
rektor œmia³o przedstawi³ swoj¹ wizjê.   Ze wzglêdu na doskona³e
po³o¿enie niedaleko Berlina i Poznania oraz na dobr¹ bazê
noclegow¹ w domach studenckich mo¿emy wykorzystaæ 
Collegium jako miejsce miêdzynarodowych workshopów 
i konferencji. By³oby to dobre miejsce dla szkó³ letnich, 
na przyk³ad z uczelni amerykañskich. Wspólnie z „Viadrin¹”
przygotujemy tak¹ ofertê - obiecywa³ prof. Marciniak. 

Swoje uwagi przedstawi³a te¿ prof. Gesine Schwan. - Przede
wszystkim powinniœmy kszta³ciæ w systemie multi-, a nie bilin-
gwistycznym. Wprowadzenie przedmiotów w jêzyku angiel-
skim przyci¹gnê³oby studentów z innych krajów, którzy 
w chwili obecnej, nawet chc¹c siê tu uczyæ, nie maj¹ takiej
mo¿liwoœci. Kolejnym zadaniem jest sprowadzenie dobrej kadry
na sta³e, dziœ przecie¿ wielu naukowców jedynie doje¿d¿a na
swoje zajêcia. Podobnie jak przedmówcy, uwa¿am, ¿e trzeba
zadbaæ o atrakcyjnoœæ oferty   powiedzia³a.

Ustêpuj¹ca prezydent „Viadriny” by³a te¿ g³ówn¹ bohaterk¹
uroczystoœci inauguracyjnej, podczas której przyjê³a z r¹k bur-
mistrza S³ubic, dr. Ryszarda Bodziackiego tytu³ Honorowego
Obywatela Miasta. - To wyró¿nienie du¿o dla mnie znaczy. 
W Polsce zakocha³am siê ju¿ podczas pierwszej wizyty w 1969
roku. Gdy zaczyna³am pe³niæ funkcjê prezydenta „Viadriny”, 
nie zna³am S³ubic w ogóle - t³umaczy³a prof. Schwan. Kiedy
przekracza³am most, zawsze czu³am niesamowit¹ energiê tego
miejsca i ¿yczliwoœæ jego mieszkañców. G³êboko wierzê, 
¿e miasto bêdzie mia³o jeszcze du¿o pociechy z Collegium
Polonicum.

Ewa Woziñska

Refleksyjna rocznica 
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Obchodzone z rozmachem uroczystoœci zwi¹zane 
z 90. rocznic¹ wybuchu Powstania Wielkopolskiego 
nie mog³y pozostaæ bez echa na Uniwersytecie im.

Adama Mickiewicza. 22 grudnia w siedzibie Wydzia³u Nauk
Politycznych i Dziennikarstwa odby³a siê prezentacja najnowszej
ksi¹¿ki profesora Marcelego Kosmana zatytu³owanej „Determi-
nacja po³¹czona z rozwag¹”. Powsta³a ona - jak przyznaje
autor - w celu popularyzowania historii. Zaprezentowano 
w niej najnowszy stan badañ znaczenia tego wydarzenia 
w historii Polski. Autor podkreœli³, ¿e w odniesieniu do zrywów
narodowych czêsto zadajemy pytania, czy by³y potrzebne 
i czy wybuch³y w odpowiednim czasie. Tego typu kontrowersji nie
ma w przypadku Powstania Wielkopolskiego, w którym obok
elementów romantycznych, jak¿e przez Polaków lubianych,
istotne s¹ elementy pozytywizmu. Niezwykle istotne jest, ¿e
wybuch³o ono w odpowiednim terminie, Wielkopolanie byli
gotowi do podjêcia walki, a Wielkopolska nie zosta³a ograbiona 
w stopniu, jakim doœwiadczy³y tego tereny le¿¹ce w zaborze
rosyjskim i czêœciowo austriackim. Ma³o dzisiaj mówi siê 
o d³ugich przygotowaniach do akcji zbrojnej, co równie¿ 
zadecydowa³o o powodzeniu walki. Autor zaznacza, ¿e trwa³y
one kilka lat barwnie rysuj¹c t³o historyczne ¿ycia Wielkopolan
pod niemieck¹ w³adz¹. 

Ju¿ przed wybuchem Powstania sporadycznie dochodzi³o do
konfliktów z okupantem, jednak wzrost napiêcia wywo³a³a
zapowiedŸ o przyjeŸdzie do Poznania Ignacego Paderewskiego,
uznanego autorytetu narodowego. Niemcy bezskutecznie
usi³owali nie dopuœciæ do tej wizyty, obawiaj¹c siê wybuchu
nastrojów patriotycznych. Nie mylili siê, bowiem po przyjeŸdzie
do miasta kompozytor powiedzia³ miêdzy innymi „Po d³ugich
latach niewoli Ojczyzna siê odradza. Odbudowaæ siê musi na

tych samych podstawach, na których tu pierwsza budowa
zosta³a poczêta”. W Poznaniu coraz chêtniej manifestowano
patriotyzm, obok flag pañstw zachodnich wieszano bia³o-czer-
wony sztandar. 27 grudnia 1918 r. póŸnym popo³udniem
pad³y strza³y. Wraz z oddzia³ami powstañczymi w walkach
uczestniczy³a ludnoœæ cywilna. Nale¿y pamiêtaæ, ¿e Powstanie
pozwoli³o utrwaliæ w œwiadomoœci Europy wizjê zjednoczenia
ziem polskich, zw³aszcza ¿e trwa³y dyplomatyczne zabiegi obu
stron o uznanie ich prawa do spornych terenów. Do zawarcia
bowiem pokoju w Wersalu Wielkopolska traktowana by³a for-
malnie jako czêœæ pañstwa pruskiego. Metoda faktów doko-
nanych okaza³a siê jednak skuteczna i szala coraz bardziej
przechyla³a siê na stronê Polski. 1 sierpnia 1919 roku Sejm Usta-
wodawczy Rzeczypospolitej Polskiej uchwali³ ustawê o tymcza-
sowym zarz¹dzie by³ej dzielnicy pruskiej. 

Zdziwienie budziæ mo¿e fakt, ¿e Powstanie w niewystarcza-
j¹cym stopniu znane jest poza Poznaniem, a i badania
przeprowadzone wœród Wielkopolan wskazuj¹, ¿e nie wszyscy
wiedz¹, co wydarzy³o siê 27 grudnia 1918 roku. Niewielu
odwiedzi³o dzia³aj¹ce od niemal dziesiêciu lat Muzeum Powstania
Wielkopolskiego na Starym Rynku. Pewnym wyt³umaczeniem
mo¿e byæ, choæ to paradoksalne, sukces tej akcji zbrojnej,
bowiem, jak z ¿alem zauwa¿y³ autor ksi¹¿ki, lubimy czciæ klês-
ki, nie zwyciêstwa. Te nie funkcjonuj¹ w œwiadomoœci Polaków.
Powstanie Wielkopolskie rzadko pojawia siê zatem w poezji 
i literaturze. Byæ mo¿e zbyt ma³o by³o tu krwi i fantazji, a za
du¿o racjonalnoœci, co nie pasuje do etosu powstañczego.
Mo¿na mieæ pewnoœæ, ¿e uroczystoœci rocznicowe, w które
znakomicie wpisuje siê ksi¹¿ka profesora Marcelego Kosmana,
pozwol¹ zmieniæ œwiadomoœæ Polaków na ten temat. 

Marcin Piechocki, Adam Barabasz

W rocznicê jedynego 
udanego Powstania
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Wydzia³y, biblioteki, akademiki, obiekty sportowe, 
jednostki administracyjne - jako potê¿na instytucja
Uniwersytet posiada dziesi¹tki budynków. Zw³aszcza

dla „pierwszaków” ich odnalezienie bywa³o nie lada
wyzwaniem. Dopóki dr Micha³ Beim razem ze studentami
Rados³awem Kulup¹ i Mi³oszem Strejczykiem nie u³atwili im
¿ycia, tworz¹c Interaktywn¹ mapê UAM, dostêpn¹ na interne-
towej stronie uniwersyteckiej. 

- Na planie miasta z programu komputerowego Google
kolorowymi pinezkami zaznaczyliœmy wszystkie budynki uczelni,
a tak¿e oœrodki zamiejscowe - wyjaœnia dr Beim. - Z myœl¹ 
o studentach i goœciach z zagranicy postanowiliœmy te¿
stworzyæ wersjê anglojêzyczn¹ mapy. Teraz chcemy tak pozy-
cjonowaæ plan, by wyœwietla³ siê od razu, gdy w wyszukiwarce
internetowej wpiszemy nazwê któregoœ z obiektów - dodaje. 

To pierwsza tego typu mapa polskiej uczelni. Umo¿liwia
dodawanie kolejnych warstw tematycznych i elementów,
takich jak linie komunikacji miejskiej czy rozk³ady jazdy, a dziêki
transmisji danych mo¿na ogl¹daæ j¹ w telefonie komórkowym. 

Opcje rozwijania s¹ nieograniczone, do planu mo¿na
dodawaæ miejsca i rzeczy interesuj¹ce studentów. 

- Moglibyœmy, na przyk³ad, w³¹czyæ do niej mapê stojaków
rowerowych - proponuje Micha³ Beim, cz³onek Sekcji 
Rowerzystów Miejskich, który mimo deszczowego dnia na 
rozmowê przyjecha³ rowerem. Coraz wiêcej studentów i pra-
cowników wybiera ten rodzaj transportu, ale nadal nie jest to
liczna grupa. „Dwa ko³a” czêsto kojarz¹ siê z wysi³kiem 
i zmêczeniem. - To b³¹d. Trzeba dostrzec ró¿nicê miêdzy jazd¹
rekreacyjn¹ a wyczynow¹. To tak, jak ró¿nica pomiêdzy chodze-
niem a bieganiem. Jeœli na zajêcia przyjedziesz w tempie rekrea-

cyjnym, nie bêdziesz przecie¿ od razu potrzebowa³ pójœæ pod
prysznic - daje przyk³ad doktor. - Przyda³aby siê te¿ rozbudowa
infrastruktury rowerowej. Jej brak oraz obawa przed kradzie¿¹
to kolejne przyczyny pozostawiania rowerów w domu. Pomoc-
nym rozwi¹zaniem s¹ stojaki bezpieczne, czyli takie, do których
da siê przypi¹æ ca³¹ ramê, a nie tylko ko³o pojazdu. 

Wiêksza liczba rowerów dla uczelni, oprócz dobrej kondycji 
i zdrowia studentów, tak¿e op³aca siê czysto materialnie. 

- Utrzymywanie miejsc dla rowerów jest tañsze ni¿ parkingu
dla samochodów - zachwala dr Beim. Choæ w kwestiach
rowerowych du¿o zmienia siê punktowo (sprawa stojaków
pozostaje w gestii poszczególnych wydzia³ów i tu warto
pochwaliæ Wydzia³ Fizyki), nadal brak holistycznego planu infra-
struktury. - Mo¿e warto stworzyæ ogólnouniwersyteck¹ strategiê
oraz wiosenn¹ akcjê promuj¹c¹ je¿d¿enie wœród studentów? -
zastanawia siê naukowiec. - Zw³aszcza ¿e pod tym wzglêdem
wyprzedzi³o nas ju¿ kilka polskich uczelni...

Jako pracownik Zak³adu Ekonometrii Przestrzennej UAM 
dr Beim zajmuje siê te¿ problematyk¹ modelowania matematy-
cznego procesów spo³eczno-ekonomicznych oraz
geograficznymi systemami informacji przestrzennej (GIS). 

- Niedawno obchodziliœmy Miêdzynarodowy Dzieñ GIS,
propaguj¹cy to ciekawe narzêdzie - doda³ M. Beim. Jak
powiedzia³ Jack Dangermond: „U¿ywanie GIS to jak posiadanie
makroskopu zamiast mikroskopu”. Powstanie takiego
„makroskopu” umo¿liwi³ gwa³towny rozwój informatyczny 
w ostatnich latach, gps i programy takie jak Google Maps czy
Google Earth. 

- Ciê¿ko jednoznacznie powiedzieæ, do czego przydaj¹ siê
GIS-y - zaskakuje doktor. - Mo¿na porównaæ je z „komórkami”.
Mia³y byæ jedynie telefonami, a da³y dziesi¹tki innych 
zastosowañ. Od wyobraŸni u¿ytkowników zale¿y wiêc wykorzy-
stanie GIS - wyjaœnia dr Micha³ Beim i podaje przyk³ady 
zastosowañ w ¿yciu codziennym. 

- W Szwajcarii dziêki GIS-om mo¿na œledziæ komunikacjê
miejsk¹: na mapie widaæ, w jakiej odleg³oœci od przystanku znaj-
duj¹ siê tramwaje i kiedy przybêd¹ na miejsce. W Czechach
koleje pañstwowe wprowadzi³y system lokalizacji poci¹gów. Po
wejœciu do Internetu mo¿na zobaczyæ, gdzie znajduje siê
poci¹g oraz czy nie ma spóŸnienia. A w Niemczech wprowa-
dzono system, by dziêki czujnikom œledziæ, ile kilometrów i jaki-
mi drogami przemierzaj¹ siê poszczególne samochody i na tej
podstawie sprawiedliwiej ustalaæ wysokoœæ podatku od pojazdu
- wymienia dr Beim. Czy nie s¹ to jednak Orwellowskie
pomys³y? - Telefony komórkowe pozwalaj¹ w ka¿dej chwili
zlokalizowaæ ich posiadaczy z dok³adnoœci¹ do 10.-20. m, 
a w miastach œledz¹ nas tysi¹ce kamer przemys³owych - rozk³ada
rêce dr Beim. - To koszt ¿ycia w œwiecie zaawansowanych tech-
nologii. Naszym celem powinno byæ zrobienie z nich jak najlep-
szego po¿ytku - podkreœla. Zachêca te¿ studentów, nie tylko
gospodarki przestrzennej, do wykorzystywania GIS-u w swoich
badaniach. Ewa Woziñska

Jak znaleŸæ Uniwersytet, 
nie wychodz¹c z domu...
...Dlaczego studenci nie je¿d¿¹ rowerami, a Czesi zawsze wiedz¹,
gdzie jest poci¹g - wyjaœnia dr Micha³ Beim z Instytutu Geografii
Spo³eczno-Ekonomicznej i Gospodarki Przestrzennej UAM.
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• Grudzieñ koncertowy rozpocz¹³ siê w œrodê (3. XII) powtórze-
niem, choæ ju¿ bez flecisty Leszka D³ugosza, znakomitego 
w pomyœle i w repertuarze spotkania (w ramach 40-lecia)
Orkiestry Kameralnej „Amadeus” pod batut¹ Agnieszki 
Duczmal z „Czterema porami roku” Antonia Vivaldiego,
„Czterema porami roku” Astora Piazzolli i... ogromnym
obrazem Mariusza Ka³kowskiego pod tym samym tytu³em.
Bardzo dobra muzyka, bardzo dobre wykonania. 

• Dwa dni póŸniej (5. XII) Filharmonia Poznañska zaprosi³a
melomanów na spotkanie ze œwiatowej s³awy basem
amerykañskim, Samuelem Rameyem. W akompaniamencie
artyœcie poznañskimi filharmonikami bardzo czujnie dowodzi³
£ukasz Borowicz. Samuel Ramey kulminacjê swej kariery ma ju¿
raczej za sob¹, ale godny szczerego podziwu okaza³ siê 
z pewnoœci¹ pierwiastek interpretacyjny arii z oper Berlioza,
Boito, Gounoda, Verdiego (najlepsze), Rossiniego. W tê miêdzy-
narodow¹ konwencjê znakomicie wpasowa³ siê Krzysztof
Zanussi, raz to refleksjami na temat diab³a i Fausta, a drugi
ekwilibrystyk¹ w oko³o dziesiêciu ró¿nych jêzykach œwiata. 

• Kolejny koncert w ramach cyklu „Wielkie recitale w Auli 
Uniwersyteckiej” (9.XII) by³ niespodziank¹ w skali wykraczaj¹cej
poza miesi¹c i rok. Oto bli¿ej nieznany amerykañski Chiñczyk
Mei-Ting Sun, którego recital by³ elementem towarzysz¹cym
uroczystoœciom nadania Albertowi Gore`owi, nobliœcie, by³emu
wiceprezydentowi USA, doktoratu honoris causa UAM, 
zachwyci³ melomanów niewiarygodn¹ technik¹ i muzykalnoœ-
ci¹. Zw³aszcza ¿e w programie popisu znalaz³y siê tak wymaga-
j¹ce cykle, jak opus 25. z etiudami Fryderyka Chopina czy opus
39. z walcami Johannesa Brahmsa oraz szereg innych
nie³atwych kompozycji. Bisom nie by³o koñca, a i refleksjom
nad absolutn¹ nieobecnoœci¹ na tym koncercie uczniów 
i studentów oraz pedagogów poznañskiej pianistyki... 

• W koncercie zatytu³owanym „Polscy Romantycy” (10. XII)
popisywali siê m³odzi artyœci, dobrze rokuj¹cy laureaci wa¿kich
konkursów. Agata Szymczewska wykona³a II Koncert 
skrzypcowy Wieniawskiego, a Jacek Kortus I Koncert 
fortepianowy Chopina. Filharmoników w akompaniamencie
prowadzi³ Marek Pijarowski. 

• W sobotnim 390. Koncercie Poznañskim znów prezentowa³a
siê Agata Szymczewska, ale tym razem w I Koncercie skrzyp-
cowym Maksa Brucha. Filharmonicy pod batut¹ Marka
Pijarowskiego wykonali tak¿e Kurpiñskiego Uwerturê do opery
„Kalmora” oraz II Symfoniê „Wigilijn¹” Pendereckiego. 

• Prawdziwie gigantycznym przedsiêwziêciem okaza³ siê 
koncert z okazji 40-lecia pracy artystycznej Mariana
Rapczewskiego, kontynuatora tradycji poznañskiej szko³y
perkusyjnej (15. XII). Kulminacjami koncertu okaza³y siê: wystêp
niespe³na siedmioletniego wielce uzdolnionego perkusisty Igora
Faleckiego z Gdañska i premierowe wykonanie kompozycji
Marty Ptaszyñskiej „Street Music”, przeznaczonej na 70. perku-
sistów(!). Zachwyci³o tak¿e trio: Krzysztof Herdzin - fortepian,
Zbigniew Wegehaupt - kontrabas i Cezary Konrad - perkusja. 

• Zapowiadany jako wydarzenie koncert pianistki Olgi Kern 
z towarzyszeniem filharmoników poznañskich pod batut¹
Antoniego Wita nie zawiód³ (19. XII). Podoba³y siê i Rachmaninow

(III Koncert fortepianowy i Rapsodia na temat Paganiniego) oraz
popisowa Uwertura-fantazja „Romeo i Julia” Czajkowskiego.
Prawdziwe wydarzenie! 

• Do tradycji nale¿¹ ju¿ Koncerty Gwiazdkowe Poznañskiej
Ogólnokszta³c¹cej Szko³y Muzycznej II st. im. M. Kar³owicza
(20. XII). Prezentuj¹ siê na nich szkolne talenty, ju¿ „gwiazdeczki”
oraz goœæ, autentyczna gwiazda. Tym razem by³ ni¹ Valery
Filipov, ukraiñski wirtuoz fletni Pana, pi³y, gitary i œpiewu.
Prawdziwie godna podziwu tradycja! 

• Kulminacj¹ obchodów 90-tej rocznicy zwyciêskiego Powstania
Wielkopolskiego (27. XII) by³ koncert w Auli UAM, a w jego pro-
gramie premiera specjalnie napisanej kompozycji „Wolnoœci dla
nas idzie czas” Jacka Sykulskiego. Po³¹czone chóry poznañskie
(Akademicki UAM, Kameralny i Ch³opiêcy), sopranistki Barbara
Kubiak i Marzena Micha³owska oraz orkiestra filharmoniczna
uwypukli³y oryginalnoœæ dzie³a, a odœpiewana w finale przez
wszystkich, tak¿e publicznoœæ, „Rota”, przypomnia³a
niegdysiejsze gigantyczne zloty œpiewacze Wielkopolski. 

• Zgodnie z tradycj¹ (28. XII) t³umy poznaniaków wziê³y udzia³
w „S³owiczym kolêdowaniu”. „Poznañskie S³owiki”
poprowadzili Stefan Stuligrosz i Tomasz Dziêcio³. 

• Obfitoœæ muzyczn¹ grudnia dope³ni³ Koncert Sylwestrowy z
Filharmoni¹ Poznañsk¹. By³y fragmenty symfonii i oper, by³y
udane prezentacje mezzosopranistki Bernadetty Grabias, by³y
tañce, by³ szampan i... ¿yczenia Szczêœliwego Nowego Roku.

Andrzej Chylewski 

A u l a  k o n c e r t o w a
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W2001 roku razem z reprezentacj¹ UAM mê¿czyzn
uczestniczy³em w turnieju pi³karskim w Eindhoven. 
Z Poznania jechaliœmy jednym autokarem z grup¹

dziewczyn. Okaza³o siê, ¿e to pi³karki z Akademii Medycznej,
którymi opiekowa³ siê Piotr Kuœ - wspomina mgr Wojciech
Weiss ze Studium Wychowania Fizycznego i Sportu. Przysz³e
lekarki rozes³a³y informacje o wyjeŸdzie do pozosta³ych 
poznañskich uczelni i w ten sposób uda³o im siê zebraæ
dru¿ynê: - W³aœciwie na turniej pojecha³yœmy bez ¿adnego
treningu - œmieje siê dziœ Ania Siecla. - Podoba³o nam siê, wiêc
w kolejnym roku równie¿ wybra³yœmy siê do Eindhoven. Nieste-
ty, w miêdzyczasie rozpad³a siê sekcja na medycznej uczelni... 
I wtedy Wojtek Weiss, cz³owiek który ca³e ¿ycie zwi¹za³ z pi³k¹
no¿n¹ i wystêpowa³ w kilku wielkopolskich dru¿ynach, 
zaproponowa³ za³o¿enie sekcji na UAM.

- Pomys³ spotka³ siê z dobrym przyjêciem kierownika Studium,
mgr. Ryszarda Pawlaka. Koledzy, którzy prowadz¹ zajêcia 
z ch³opakami, gratulowali mi pomys³u i ¿artowali, ¿e ¿a³uj¹, 
i¿ sami na niego nie wpadli, bo fajnie mieæ pod opiek¹ tyle dziew-
czyn - uœmiecha siê mgr Weiss. - Osoby zwi¹zane z pi³k¹ nie s¹ 
zdziwione, ¿e kobiety te¿ kopi¹. Jednak ludzie z zewn¹trz czêsto s¹
bardzo zaskoczeni - zaznacza. W pierwszym roku 
na zajêcia zapisa³o siê oko³o 40. dziewcz¹t, a regularnie
uczêszcza³o oko³o 20. Obecnie w odbywaj¹cych siê dwa razy 
w tygodniu treningach uczestniczy ich ponad sto. Oczywiœcie, czêœæ
zawodniczek przychodzi na jeden trening, inne bior¹ udzia³ w zajê-
ciach w TKKF na sztucznej trawie, po³¹czonych z si³owni¹. Treningi
s¹ otwarte tak¿e dla dziewcz¹t z innych poznañskich uczelni.  

W pocz¹tkowym okresie najwiêkszym problemem by³o...
znalezienie przeciwniczek. Do dziœ ¿adna z wiod¹cych uczelni
nie prowadzi kobiecej sekcji pi³ki no¿nej. Dziêki pomocy finan-
sowej UAM oraz samorz¹du studenckiego poznañskie zawod-
niczki co roku bior¹ udzia³ we wspomnianej imprezie 
w Holandii. (- Zawody Pushphaira to szansa zmierzenia siê 
z dobrymi klubami holenderskimi czy niemieckimi i zobaczenia,
¿e trochê nam jeszcze brakuje, choæ zdarza siê, ¿e i z nimi
wygrywamy - twierdzi Wojtek Weiss). Pi³karki zmierzy³y siê te¿
w (wygranym) sparingu z dru¿yn¹ Uniwersytetu w Yorku 

z Anglii. Kolejn¹ okazj¹ do gry sta³y siê halowe sparingi 
z zespo³em „Poznaniaka”, którego zawodniczki wystêpuj¹ 
w I lidze. - Ich trenerzy twierdz¹, ¿e z naszym sk³adem spokoj-
nie uda³oby nam siê utrzymaæ w tej¿e lidze - podkreœla mgr
Weiss. - Moglibyœmy te¿ pojechaæ w rewan¿u do Yorku, niestety,
na to wszystko potrzeba pieniêdzy... Zespó³ sekcji gra³ równie¿
z dru¿ynami mêskimi w Miêdzywydzia³owej Lidze UAM 
na sztucznej trawie. 

- Nie jestem entuzjast¹ meczów dziewczyn przeciwko
ch³opakom, bo niektórzy przedstawiciele brzydszej p³ci traktuj¹
je tak ambicjonalnie, ¿e nie cofaj¹ siê przed ostr¹ gr¹ i faulem,
by tylko wygraæ - t³umaczy wycofanie siê z tych rozgrywek
Wojtek Weiss. A jak ocenia poziom sportowy w³asnych zawod-
niczek? - W sekcji gra³o i nadal gra wiele dobrych zawodniczek,
takich jak Jagoda „Ruru” Rura, Ania Siecla, Justyna Jakusz, Ania
Matuszczak czy Monika „Melon” Mellinger. Czêœæ z nich
trenowa³a wczeœniej w klubach, inne gra³y na podwórku 
z kolegami. Czêsto w pi³kê graj¹ te¿ dziewczyny, które maj¹
braci albo ojców trenerów oraz takie, które wczeœniej uprawia³y
pi³kê rêczn¹. Na pocz¹tku du¿¹ grupê stanowi³y te¿ osoby,
które nigdy wczeœniej nie gra³y - czasami po kilku treningach
okazywa³o siê, ¿e dziewczyna, która dopiero zaczê³a kopaæ
pi³kê, ma fenomenalny instynkt strzelecki - uwa¿a mgr Weiss. 
- Najlepsze pi³karki nie ustêpuj¹ technik¹ mê¿czyznom, ale
wiadomo, ¿e w starciu z podobnie wyszkolonym zawodnikiem,
znaczenie maj¹ te¿ si³a i szybkoœæ, a to jednak atut facetów.

W tym roku sekcja wziê³a udzia³ w I Pucharze Zarz¹du
G³ównego AZS, który odby³ siê w Warszawie. Impreza,
uchodz¹ca za nieoficjalne Mistrzostwa Polski w pi³ce halowej,
nie do koñca podoba³a siê poznaniankom.

- Stopnie zawodów zosta³y wyraŸnie ustawione dla
gospodyñ, co sprawi³o, ¿e trafiliœmy do grupy z dru¿ynami,
które zajê³y I i II miejsce. Jeden przegrany mecz sprawi³, ¿e
mimo zwyciêstwa we wszystkich pozosta³ych spotkaniach 
(a 4 z 5. wygraliœmy ró¿nic¹ co najmniej czterech bramek),
zajêliœmy 5. miejsce - krêci g³ow¹ Wojtek Weiss. - Czujemy wiêc
du¿y niedosyt, ale wiem, ¿e za rok poprawimy ten wynik.

Ewa Woziñska

Dziewczyny te¿ kopi¹…
Gdyby nie kilka zapalonych zawodniczek, pewien wyjazd 
do Holandii i pomys³ Wojciecha Weissa, kto wie, czy dzia³a³aby 
dziœ jedna z najprê¿niejszych i wyj¹tkowa w skali kraju sekcja
sportowa UAM? Tymczasem ¿eñska dru¿yna pi³karska skoñczy³a
ju¿ 5 lat, a prowadz¹cy sekcjê mgr W. Weiss w swoim dzienniku
zanotowa³ nazwiska ju¿ ponad 120. pi³karek. 



NASZ UNIWERSYTET WYPRAWY

s t y c z e ñ  2 0 0 9  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  2 5

01.07.2004. 
Siedzê w nêdznej poczekalni na £awicy.
Wszed³em tutaj za wczeœnie, licz¹c na krzes³a
bardziej wygodne ni¿ w sali odpraw. Oczywiœ-
cie, przeliczy³em siê. S¹ dok³adnie takie same.
Mam jeszcze 45 minut do odlotu. Postanowi-
³em zatem „zabijaæ czas”, inauguruj¹c zapiski
z podró¿y. Mam nadziejê, i¿ nie ostatniej na
Spitsbergen. Fakt, i¿ za 2 miesi¹ce i 5 dni
koñczê siedemdziesi¹tkê, bynajmniej tej
nadziei nie os³abia. 

Bêdê uczestniczy³ w warsztatach glacjologi-
cznych. Baz¹ wyprawy jest Horyzont II, statek
Wy¿szej Szko³y Morskiej w Gdyni, 
wioz¹cy zaopatrzenie do stacji badawczej 
w Hornsundzie. Oprócz Hornsundu mamy
odwiedziæ kilka najbardziej znanych miejsc
polskich wypraw na Spitsbergen oraz robiæ
ca³odniowe wycieczki naukowe na lodowce 
i ich przedpola. W programie, wy³¹cznie 
dla mnie, by³y tak¿e Treskelen i chatka, w której
29 lat temu spêdzi³em 6 wspania³ych tygodni,
na zawsze wyrytych w pamiêci i sercu. Mia³em
nadziejê spêdziæ w niej noc. Niestety, tu¿ przed
wyjazdem z Poznania otrzyma³em wiado-
moœæ, i¿ wejœcie do Hornsundu zablokowa³
pas lodu szeroki na 60 mil morskich. Identy-
czn¹ sytuacjê prze¿y³em 29 lat temu. Nie tracê
nadziei, i¿ zanim wyl¹dujemy w Longyear-
byen, a co najwy¿ej w kilka dni póŸniej, zawi-
eje wschodni wiatr i wypchnie ten pak na
ocean. W 1975 roku czekaliœmy na taki wiatr
3 tygodnie, nudz¹c siê w Barentsburgu. Teraz
nie bêdziemy mieli czasu na czekanie. Jeœli nie
wywieje lodu w porê, sentymentalna wizyta
pozostanie marzeniem.

Poprzedni akapit napisa³em w Poznaniu.
Ten zacz¹³em o 17.35 w hali odbioru baga¿y
na lotnisku w Oslo. Siedzê tutaj ju¿ ponad 2,5
godziny. Jak widaæ podró¿ wspó³czesna jest
ograniczona g³ównie do siedzenia: jeœli nie na
lotniskach, to w samolotach. Siedzê i czekam
na walizkê, która pozosta³a w Kopenhadze
wraz z kilkoma pakunkami kolegów. Tak przy-
najmniej stwierdzi³a mi³a i u¿yteczna pani 
z linii SAS. Poradzi³a nam te¿, abyœmy zabrali
te baga¿e tutaj, w Oslo, jeœli rzeczywiœcie
przylec¹ i sami nadali je do Longyearbyen.
Optymizmu wystarczy mi jeszcze na pó³
godziny, czyli do przylotu samolotu z Kopen-
hagi o 18.10. Jestem jednym z piêciorga osób
(na 30), których baga¿ zagubiono. Czekaæ 
w Oslo nie mogê. Muszê byæ w Longyerbyen
przed wyruszeniem statku w rejs. Alternatyw¹
jest jedynie powrót do domu. Muszê zatem

liczyæ na to, ¿e walizkê odbiorê tutaj. Jeœli nie 
i je¿eli nie wrócê do domu, a tego robiæ nie
zamierzam, spêdzê 10 dni na statku, a nastêp-
nie wyst¹piê przeciw SAS do s¹du 
o odszkodowanie za straty naukowe i moralne
oraz nara¿enie zdrowia.

Sta³em przy karuzeli 6., czekaj¹c na zaanon-
sowany baga¿ z Kopenhagi, a tymczasem
przylecia³ on innym rejsem i krêci³ siê na
karuzeli 8., o czym wspomniana us³u¿na pani
od zaginionego baga¿u powiadomi³a moich
kolegów od zaginionych rzeczy, a oni mnie.
Walizkê odzyska³em. By³em jednak zbyt zmê-
czony, by siê cieszyæ. By³em te¿ nadal g³odny.
Zafundowa³em wiêc sobie talerz jakiegoœ
paskudztwa za 140 koron, czyli za 70 z³. 

Hece z baga¿em jeszcze siê nie skoñczy³y. 
W porcie lotniczym Oslo zepsu³ siê mianowicie

podajnik i du¿ego baga¿u nie przyjmowano.
Kazano przenieœæ go przez bramkê jako baga¿
rêczny. Jednak na bramce zakwestionowano
mi m³otek i scyzoryk. Panienka chcia³a go
zatrzymaæ w Oslo. By³em ju¿ dostatecznie
napalony, by zrobiæ wreszcie awanturê. Gdy
raz zacz¹³em, „poszed³em na ca³oœæ”. Okaza-
³o siê, i¿ mój zasób angielskich inwektyw jest
ca³kiem spory. Poskutkowa³o. Znalaz³ siê
m³ody osi³ek, który zabra³ moj¹ walizkê, oczy-
wiœcie, razem z kwestionowanymi przedmio-
tami i zaniós³ j¹ wprost do samolotu. 

02.07.2004. Pi¹tek. 
Piszê te s³owa, siedz¹c w wygodnej kabinie 
na statku Wy¿szej Szko³y Morskiej w Gdyni
„Horyzont II”. Stoimy na redzie w Longyear-
byen i mamy tzw. czas wolny. Po obiedzie,
który podaj¹ o 11.30!, przewioz¹ nas do
miasteczka. Zwiedzimy m.in. tutejszy Uniwer-
sytet, na którego pierwocinach mia³em 2 czy 3
wyk³ady w 1996 roku. Pogoda jest w tej chwili
bardzo ³adna. Niestety, zaczynaj¹ nadci¹gaæ
chmury i jak to na Spitsbergenie, za godzinê
mo¿e zacz¹æ laæ. Nawet silny wschodni wiatr
nie stanowi gwarancji utrzymania siê
bezdeszczowej pogody. Jest to jednak wiatr
wrêcz wspania³y. Mo¿e wygoni lód z Hornsundu.
„Horyzont II” ma okreœlony czas podró¿y 
i okreœlony program. Jest to przecie¿ szkolna
podró¿ studentów WSM. Równie¿ Warsztaty

maj¹ harmonogram rozpisany na 10 dni 
w ró¿nych miejscach.

Zanim przyjechaliœmy do Longyearbyen
statek dwukrotnie ju¿ szturmowa³ barierê
lodow¹. Okaza³a siê jednak dla niego zbyt
zwarta. Nie jest to przecie¿ lodo³amacz, 
a jedynie statek wzmocniony na tyle, by p³ywaæ
wœród lodów i ³amaæ niezbyt grube kry, p³yn¹c
naprzód. Nie mo¿e on wp³ywaæ na kry, ³amaæ
je w³asnym ciê¿arem i cofaæ siê wœród
u³amków lodu jak lodo³amacz. Posiada
mianowicie tzw. œrubê nastawn¹ bez ochrony

Spitsbergen z bliska
Z dziennika wprawy prof. Jerzego Fedorowskiego 
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kosza antylodowego. Kieruje siê nim zatem
wy³¹cznie za pomoc¹ tej¿e œruby; równie¿
przy cofaniu siê, co grozi jej uszkodzeniem
przez lód, a tym samym utrat¹ sterownoœci. 

Statek wiezie ca³oroczne zaopatrzenie bazy
w Hornsundzie, a tak¿e z³o¿ony z elementów
domek i mnóstwo innego „szpeju”, potrzeb-
nego „letnikom” i „zimownikom” oraz zapew-
niaj¹cego funkcjonowanie stacji. Miêdzy innymi
paliwo. Jeœli nie zawiezie tego zaopatrzenia,
stacja nie bêdzie mog³a funkcjonowaæ w zimie,
a nawet z trudem utrzyma „letników”. 
Dr Piotr G³owacki, odpowiedzialny za jej
funkcjonowanie, ma zatem czym siê martwiæ.
Trzeba równie¿ zabraæ do kraju
zesz³orocznych „zimowników”, którzy od
dawna siedz¹ ju¿ na walizkach i przebieraj¹
nogami z niecierpliwoœci. Nie bardzo mieli ju¿
co jeœæ, Piotr przes³a³ zatem 4 tony ¿ywnoœci
rosyjskim helikopterem, p³ac¹c za to kilka tysiê-
cy dolarów. Mimo pozorów cywilizacji,
widocznych w Longyearbyen, o czym za
chwilê, Arktyka pozosta³a Arktyk¹. Nie mo¿na
o tym zapominaæ pod groz¹ kalectwa lub
œmierci. Bez ¿adnej przesady. 

Longyearbyen to obecnie niemal normalne
miasto turystyczne. Ma ponad 40 km asfal-
towanych dróg, po których poruszaj¹ siê
liczne samochody, w tym autobusy i taksówki.
O natê¿eniu ruchu turystycznego mo¿e œwiadczyæ
choæby liczba pasa¿erów naszego samolotu.
Wszystkie miejsca, w sumie ok. 200., 
by³y zajête. Razem z nami przylecia³o zatem
tyle¿ osób, w wiêkszoœci turystów. Czekali ju¿
na nich ró¿ni agenci zachwalaj¹cy swoje us³ugi.
Najliczniej zebrali siê turyœci przy agencie rekla-
muj¹cym zaokrêtowanie na „Polar Star” oraz
wycieczki po fiordach. Statek nale¿y do Nor-
wegów, ale p³ywa pod bander¹ Wysp
Bahama. Oczywiœcie, ze wzglêdu na podatki.
Tym niemniej œmiesznie wygl¹da bandera
Wysp Bahama, powiewaj¹ca nad statkiem 
o nazwie „Polar Star”, p³ywaj¹cym w Arktyce.
Oczywiœcie, Polacy s¹ wszêdzie, a wiêc i na tym
statku. Oprócz 3. oficera, kobiety wykszta³-
conej w WSM w Gdyni, na „Polar Star” pracuje
jeszcze trzech innych Polaków. Dowiedzia³em
siê póŸniej, i¿ w ubieg³ym roku odwiedzi³o
Spitsbergen 65000 turystów. Dla nich s¹
hotele drogie i tanie, sklepy z pami¹tkami i nie
tylko. Dla nich nawet nabrze¿e morskie. „Polar
Star” oraz inne statki turystyczne cumuj¹ przy
nim bez ograniczeñ. Nasz musia³ staæ na
redzie, a my musieliœmy p³yn¹æ na brzeg pon-
tonami, nie bacz¹c na doœæ wysok¹ falê, pod-
noszon¹ przez bardzo silny wiatr, która obryz-
ga³a niejednego. 

W Longyearbyen jest nawet swoisty Uniwer-
sytet. Stworzy³y go wspólnie Uniwersytety w
Bergen, Oslo, Trömso, i Trondheim. Prowadzi
roczne oraz dwuletnie kursy na 4. kierunkach,
a nawet doktoraty, ale stopnie naukowe nada-
je jeden z 4. wymienionych uniwersytetów. 

Po powrocie wszystkich uczestników war-
sztatów na statek wyruszyliœmy na po³udnie
do Belsundu. Z przyczyn, o których pisa³em
wy¿ej, szefowie warsztatów zadecydowali, i¿
najkorzystniej bêdzie znaleŸæ siê jak najbli¿ej

Hornsundu. Bêdziemy p³ynêli w nocy i przed
po³udniem, a¿ dotrzemy w pobli¿e lodowca
Fridtiof, który szar¿owa³ przed paru laty.

Wieczorem tego pierwszego dnia na statku
urz¹dzono rodzaj wieczorku zapoznawczego
z niewielk¹ iloœci¹ alkoholu, przyniesionego
przez dr. G³owackiego z suszarni. Okaza³o siê
wówczas, dlaczego to pomieszczenie jest
zamkniête. Po prostu zamieniono je w maga-
zynek wolnoc³owy, zaplombowany przez cel-
ników. By³em po dobrej ciep³ej kolacji,
podawanej na statku o 18. Wypi³em wiêc bez
obawy dwie whisky. Zrobi³o mi siê na tyle przy-
jemnie, i¿ przegada³em z ró¿nymi ludŸmi do
pierwszej w nocy. Przed pó³noc¹ przypomnia³
mi siê jednak „podkurek”, którym 
wg Wañkowicza raczyli siê o tej porze starzy
Sarmaci. Na statkach, a wiêc równie¿ na tym,
panuje piêkny zwyczaj pozostawiania wêdlin,
serów i resztek z obiadu do skonsumowania w
nocy przez dy¿uruj¹c¹ za³ogê oraz
g³odomorów w moim rodzaju. Okaza³o siê, 
i¿ nie jestem osamotniony w chêci spo¿ycia o
tej porze ma³ego co nieco. „Podkurkowiczów”
nazbiera³o siê zatem kilkanaœcioro. Osoby te 
i póŸniej nie gardzi³y nocnymi rozmowami
przy kanapkach i herbacie, spo¿ywanych 
w dziennej scenerii. 

03.07.2004. 
Pogoda, ponura i deszczowa podczas przylo-
tu, poprawi³a siê wprawdzie podczas wczoraj-
szego pobytu w Longyearbyen, zepsu³a siê
jednak ponownie przed umownym wieczorem.
Jest ponuro, bezs³onecznie i wietrznie.
Niewiele mnie to obchodzi³o. Zasn¹³em 
szybko i spa³em dobrze, znu¿ony podró¿¹ 
i d³ugim siedzeniem w nocy. Nie czu³em ko³ysa-
nia podczas przejœcia wzd³u¿ Vestspitsbergen.
Równie¿ we wnêtrzu Bellsundu nie ko³ysa³o
zanadto pomimo silnego wiatru i ogromnej
rozleg³oœci tego fiordu, zamkniêtego wysepk¹
Axel /oya, której szczegó³owy profil litologiczny
zrobi³em w 1978 r. i którego nigdy nie opubli-
kowa³em. Za wysepk¹, d³ug¹ i nisk¹,
pozostawiaj¹c¹ dwie w¹skie cieœniny na
pó³nocy i po³udniu, rozci¹ga siê fiord Van
Mijen. Przep³ynêliœmy cieœnin¹ po³udniow¹,
zamkniêt¹ od po³udnia przepiêknie sfa³-
dowanymi osadami permo-karbonu i triasu.
Fotografowa³em te fa³dy w 1978 roku. Zdjêcia
wysz³y wprawdzie zbyt ciemne, ale czytelne.
Przy dzisiejszej ponurej pogodzie czarne ska³y
nie mog³y zaprezentowaæ swojej krasy.
Fotografowa³em je wprawdzie, ale bez
wielkiej nadziei na sukces. 

S³usznie zmieniaj¹c plan warsztatów
zale¿nie od pogody, kierownictwo postanowi³o
pokazaæ nam najpierw Fridtiovbreen (breen
znaczy lodowiec) uchodz¹cy do Van Mijenfiorden
tu¿ za pó³nocno-wschodni¹ krawêdzi¹ wysepki
Axel/oya. Oczywiœcie, nie ma tutaj portu. Kapi-
tan podp³yn¹³ do l¹du, jak móg³ najbli¿ej, tj.
oko³o 2,5 kabla, czyli mniej wiêcej na oko³o
pó³ kilometra. Jednak¿e szkiery, szczerz¹ce
zêby wzd³u¿ wybrze¿a, wyd³u¿a³y przejazd na

l¹d prawie do kilometra. Silny wiatr podnosi³
krótk¹, strom¹, boczn¹ falê, pod któr¹
musieliœmy p³yn¹æ. Bryzgi kilku fal chlusnê³y do
³odzi. Na szczêœcie moje spodnie i kurtka
okaza³y siê rzeczywiœcie nieprzemakalne.
Dotar³em zatem do l¹du sucho i natychmiast
zabra³em siê do fotografowania kwiatków.
By³y wprawdzie nêdzne, ale by³y.

Po przewiezieniu wszystkich osób na l¹d, 
w czym mia³ walny udzia³ zziêbniêty Maciej
Budzyk, wyruszyliœmy w drogê i towarzystwo
rozpierzch³o siê jak stado wróbli. Rozpoczêli
Francuzi, których piêcioro jedzie z nami. 
Po prostu poszli wprost przed siebie, nie ogl¹-
daj¹c siê na nikogo. Po nich ruszy³a grupka
botaników na cypel l¹du, bêd¹cy rzekomo
bogatym siedliskiem roœlin tundrowych 
i kwiatów. PóŸniej okaza³o siê, ¿e wcale tak nie
by³o. Ci przynajmniej zabrali ze sob¹ strzelbê.
Przy³¹czy³em siê do osób wyruszaj¹cych 
w kierunku lodowca. Ta najliczniejsza grupa
rozci¹gnê³a siê bardzo d³ugim wê¿em. 
Teoretycznie sk³ada³a siê z podgrupy silniejszej
i s³abszej. Jak zwykle jednak praktyka sk³óci³a
siê z teori¹. Jedni, zwykle najsilniejsi, pêdzili.
Inni siê z ró¿nych przyczyn wlekli. Takim niby
porz¹dkiem dotarliœmy do ruin domostw
wielorybniczych. Tam zgromadzi³ nas prof.
Jacek Jania, cz³owiek w wyprawach polarnych
doœwiadczony, który doskonale zdawa³ sobie
sprawê z tego, i¿ stanowimy wyborne 
po¿ywienie i ³atwy ³up dla niedŸwiedzia, jeœli
tylko przyjdzie mu do g³owy siê tutaj pojawiæ,
a tego nie mo¿na by³o przecie¿ wykluczyæ.
Mimo zdecydowanej postawy prof. Jani, nie
uda³o siê utrzymaæ grupy w ryzach podczas
dalszego marszu. Tym razem zapewne z przy-
czyn rzeczywiœcie obiektywnych. Przekraczanie
kilku strumyków, dla jednych ³atwe, dla innych
okaza³o siê bardzo uci¹¿liwe. Nale¿a³em do
tych ostatnich. Zatrzyma³a mnie wreszcie
rw¹ca rzeczka, p³yn¹ca g³êbokim kanionem,
do którego postanowi³em nie wchodziæ. 
Moj¹ decyzjê przyjê³a z prawdziw¹ 
wdziêcznoœci¹ pani Harasimiukowa, dla której
ca³y przemarsz okaza³ siê bardzo mêcz¹cy, 
a przekroczenie strumienia prawie niewykonalne.
Namawia³em prof. Mariana Harasimiuka, 
by poszed³ dalej z innymi, pozostawiwszy
strzelbê mnie. Nie mia³ jednak najwidoczniej
zaufania do moich zdolnoœci strzeleckich,
postanowi³ zatem zostaæ z nami i osobiœcie
zapewniæ ochronê ma³¿once. Niewykluczone,
i¿ równie¿ dla niego moja decyzja stanowi³a
pretekst do rezygnacji z dalszej peregrynacji.
Lodowiec zna³ z w³asnych badañ, a ³a¿enie po
b³ocie wlewaj¹cym siê do butów nie jest zbyt
atrakcyjne.

Mimo rezygnacji z czêœci programu, 
wróci³em na statek zmêczony. Marsz po b³ot-
nistej tundrze, wspinanie siê na ró¿ne pagórki
i przekraczanie strumieni nie s¹ bynajmniej
³atwymi zadaniami. Po takim marszu zarówno
kolacja, obiektywnie znakomita, jak 
i „podkurek” smakowa³y wybornie.

Dalsze fragmenty dziennika prof. J. Fedorowskiego 
w kolejnych numerach „¯.U.”
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Graliœmy w „Orkiestrze”


